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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyors i senyores diputats i diputades, benvinguts
a la Comissió d’Hisenda. Abans de començar la sessió,
demanaria si hi ha substitucions. 

Per part del Grup Parlamentari Popular?

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Jordi López en substitució de José Luis Mateo.

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Cristina Gil substitueix Antoni Marí.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup VOX?

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Sergio Rodríguez sustituye a Patricia de las Heras.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca?

EL SR. ROSA I GASPAR:

Ferran Rosa substitueix Lluís Apesteguia. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Per part del Grup Mixt?

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Josep Castells substitueix Joana Gomila.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Per part del Grup Parlamentari Socialista?

EL SR. GUERRERO I MORENO:

Marco Guerrero substitueix Carles Bona. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé.

Compareixença del conseller d’Empresa, Ocupació i
Energia, per informar sobre el Projecte de llei de
pressuposts generals de la comunitat autònoma de les Illes
Balears per a l’any 2024 (escrit RGE núm. 9436/23).

L’ordre del dia consisteix en la compareixença del conseller
d’Empresa, Ocupació i Energia, per tal d’explicar els
pressuposts de la seva conselleria per a l’any 2024. Benvingut
conseller.

Assisteix el conseller d’Empresa, Ocupació i Energia, Sr.
Alejandro Sáenz de San Pedro i García, acompanyat del seu
equip: de la Sra. Marta García i Noguera, secretària general; de
la Sra. Catalina Cabrer i González, directora general de Treball
i Salut Laboral; del Sr. Mateu Ferrer i Serra, gerent de l’Institut
Balear de l’Energia; de la Sra. Ingrid Liliana De la Fuente i
Loof, directora general d’Indústria i Polígons Industrials; del
Sr. Diego Viu i Domínguez, director general d’Economia
Circular, Transició Energètica i Canvi Climàtic; de la Sra.
Catalina Jiménez i Alenyar, directora del SOIB; de la Sra.
Cristina Suárez i Suero, cap de Premsa; del Sr. José Antonio
Caldés i Capelo, director general d’Empresa, Autònoms i
Comerç; del Sr. Alfons Gómez i Rosselló, cap de Gabinet; del
Sr. Magin Jaime Cabrer i Martín, gerent de l’IBASSAL; de la
Sra. Paula Maria Estabén i Massot, adjunta de Premsa i del Sr.
Andreu Vidal i Bustamante, assessor tècnic.

Començam la sessió i té la paraula el Sr. Conseller
d’Empresa, Ocupació i Energia, Sr. Sáenz de San Pedro, per un
temps il·limitat.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Muchas gracias, presidenta de la comisión, buenos días a
todos, gracias por participar. 

Esta es mi primera intervención en una Comisión de
Presupuestos, voy a intentar que sea, dentro de lo que cabe, lo
más didáctico posible, y voy a intentar ir de lo general a lo más
específico, y luego establecemos ese diálogo. Más allá de ese
diálogo, aquellas cosas que puedan quedar en el tintero, pues
estoy a disposición de todos ustedes, para luego ir resolviendo
cualquier duda a cualquiera de las partidas. 

Vuelvo a decir, es una conselleria muy grande, pero
principalmente ustedes ya saben que esta conselleria tiene dos
cuerpos principales, que es la propia estructura de la
conselleria, con las direcciones generales, y luego los entes
públicos, el IDI, el SOIB, el IBASSAL y el IBE.

Dentro del propio cuerpo de la conselleria, prácticamente
con un presupuesto global que ustedes tienen en sus datos, de
205 millones, y luego están los otros entes, prácticamente con
IDI, 7,5 millones; IBE, Instituto Balear de Energía, 36
millones; IBASSAL, 5.400.000 euros; y SOIB, 125 millones de
euros, que prácticamente suman esos 173 millones, esta parte
instrumental.

Dentro de la Dirección General de Industria y Polígonos, el
presupuesto arroja una cantidad de 14 millones de euros.
Empresa, Autónomos y Comercio, otros 14 millones. Trabajo,
todo el cuerpo principal, la Dirección General de Trabajo y
Salud Laboral, 16.400.000, y Energía, que es donde más
presupuesto lleva, son 141 millones, más los 9 millones de
residuos. 

Esos son los números principales que hay en esta estructura.

Si empezamos a bajar por departamentos, dentro de la
secretaría general, viene de una secretaría general un poco más
pequeña, ha habido que reforzar lógicamente la estructura de la
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secretaría general, arrojando un presupuesto en gasto de
personal, bueno, un presupuesto global de 9.600.000 euros,
prácticamente con un gasto de personal importante, que son los
6.400.000. Precisamente por eso, de una secretaría
dimensionada a la estructura que tenía antes, se ha tenido que
dimensionar para dar respuesta, apoyo y cobertura a todas las
necesidades de las distintas direcciones generales y las distintas
sociedades instrumentales. 

Respecto a la Dirección General de Industria y Polígonos,
saben que tenemos los tres ejes principales, como les he dicho:
Empresa, Empleo y Energía. Dentro del eje de Empresa, ahí
tenemos la Dirección General de Industria y Polígonos y la
Dirección General de Empresa. Dentro de la Dirección General
de Industria, con un presupuesto global de 14.094.000 euros,
prácticamente el incremento ha sido un 4% y, principalmente,
en algunas partidas que les comentaré.

Sí que hemos aumentado las ayudas al Plan de reconversión
industrial, prácticamente en 400.000 euros, con lo que se sitúa
ahora en 3.400.000 euros, frente a los 3 millones en el ejercicio
de 2023. También se han mejorado, se han subido las ayudas
a la modernización productiva, situándolas en 3.880.000 euros,
cuando antes eran 3.700.000. Prácticamente, esto responde,
esta subida, al apoyo y a la respuesta a todo el tejido industrial
de Baleares. 

También hemos incluido, ustedes saben que dentro de la
Dirección General de Industria y Polígonos, hay un
compromiso para empezar a desarrollar la Ley de polígonos.
También hay una, una dotación de 30.000 euros para empezar
a desarrollar todo este cuerpo normativo y, al mismo tiempo,
para definir toda ese mapeo pormenorizado de los 53
polígonos, con todo el tejido industrial y todos los datos
asociados a todo esto. Esta ley, ustedes ya saben, porque lo he
comentado alguna vez, viene a definir las reglas del juego para
impulsar ya no solamente los polígonos industriales sino el
tejido empresarial ubicado en todos estos. Vuelvo a decir que
es una partida que está en desarrollo e iremos evolucionando.

Dentro de la Dirección General de Industria también hay
una partida de 288.000 euros para planes de digitalización, una
convocatoria para la concesión de ayudas de consultoría para
mejorar la competitividad industrial y mejorar el tejido
empresarial en materia de digitalización, internacionalización
y sostenibilidad. Prácticamente ahí se mantiene la misma
partida del año pasado y eso está gestionado por el IDI.

También con el objetivo de reforzar el Departamento de
Minas y Canteras, se ha mejorado y se ha subido el presupuesto
destinado a dotación de personal. Esto también se debe a la
dificultad de encontrar trabajadores para este departamento, y
se están buscando también otras vías paralelas para contratar,
para reforzar este organismo para la revisión y la inspección de
todo el tejido de minas y canteras. 

También hay una partida destinada, que ha aumentado en
200.000 euros, a los centros tecnológicos de carácter industrial
que, como ya saben, es un eje principal de esta dirección
general.

Vuelvo a decir, es todo presupuestos destinados para
mejorar la competitividad de la actividad industrial, la
actividad empresarial y dar apoyo también a la mejora de la
creación y consolidación de proyectos empresariales, y
fomentar la implantación de proyectos industriales de nueva
implantación y crecimiento, y consolidación de aquellos que ya
existen. Por lo tanto, estos vendrían a ser los grandes datos de
la Dirección General de Industria y de Polígonos.

En este mismo eje, en esta empresa tenemos también la
Dirección General de Empresa y Autónomos, con una dotación
presupuestaria de 14.308.000 euros. Hay un eje importante que
se modifica, se sube, que es la promoción empresarial de
autónomos, de 522.000 euros a un 1.000.100, que estamos,
como hemos dicho en otras ocasiones, apostando por los
autónomos, por el emprendimiento, a través de la financiación
del primer y segundo daño, así como bonificaciones al tercer
año. Esta partida viene a engrosar estas políticas de ayuda a los
autónomos.

También las ayudas a internacionalización pasan de 600 a
un 1.000.000 de euros, también para intentar favorecer el tejido
comercial local y acceder también a mercados internacionales
en su expansión y su crecimiento.

En el tema de cámaras, Cámara de Mallorca, Menorca,
Ibiza y Formentera, la dotación pasa de 700.000 euros a
1.000.000 de euros, la idea es dotar a las cuatro cámaras de los
recursos suficientes para cubrir sus gastos de estructura y
funcionamiento, para que puedan desarrollar esas funciones
públicas administrativas de acuerdo a la ley y, además, se
aumenta el presupuesto para poder llevar a cabo acciones de
fomento y mejora de la competitividad del pequeño comercio.

Los bonos comerciales que dependen de esta dirección
general no solamente se mantienen sino que se incrementa la
dotación de un 1.100.000 1.500.000, una apuesta decidida por
esta conselleria para incentivar a los comercios para que lleven
a cabo también, no solamente como se ha venido haciendo
ahora una dotación para que el ciudadano pueda acceder al
comercio y pueda adquirir aquellos bienes que considere
necesarios, sino también una apuesta decidida para incentivar
y ayudar al comercio para que adopte aquellas medidas de
digitalización, modernización, y será una condición que
seguramente ellos van a tener que acometer para poder
participar y de esa forma ayudar, no solamente con los bonos,
sino incentivando a los comercios a su modernización. Por lo
tanto, vamos a dar esa utilidad no solamente para garantizar la
promoción sino también la transformación.

Vuelvo a decir, el objetivo también es mejorar la
competitividad de la actividad comercial y el apoyo también a
las pequeñas empresas comerciales, todo dentro de la política
de fomento de cooperación empresarial en el ámbito del
comercio, la dinamización de la actividad comercial y
promocionar la repercusión en el ámbito local y comarcal.

Como ven estamos ahora, he hablado de ese comunicado,
yo sé que tienen ustedes todos los datos, no les quiero aburrir
con cada una de las líneas, luego, si quieren algún detalle,
podemos entrar. Hemos hablado de la Dirección General de
Industria y Polígonos y también de la Dirección General de
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Empresa, Autónomos y Comercio, y ahí también tenemos la
Agencia de Desarrollo Regional, es decir, el IDI, con un
presupuesto de 7,5 millones, que prácticamente se incrementa
en 2,5 millones, que vienen en el capítulo 6, de inversiones
reales, que provienen de la desinversión de unas..., de la venta
de unas parcelas en el polígono de Felanitx. 

Con un presupuesto de 7,5 millones el objetivo es seguir
reforzando el trabajo y la estrategia dentro del desarrollo de la
propia entidad, la propia Agencia de Desarrollo Regional de
Baleares, que va a formar parte todo esto de un plan estratégico
dentro del IDI, que llevará asociado no solamente un cambio de
estructura interna, pero sobre todo un rebranding para que
llegue ese mensaje a todas las islas. Y, sobre todo, también se
va a reforzar la estructura de la Agencia de Desarrollo
Regional, es decir, el IDI, en Menorca y también en Eivissa. En
Eivissa el IDI no tiene presencia y vamos a reforzar la
presencia en Menorca y habilitar la presencia en Eivissa para
que la Agencia de Desarrollo Regional esté cerca de todos los
ayuntamientos, dando apoyo también a las agencias de
desarrollo local de los ayuntamientos. Es una vocación de
impulsar todas las políticas llevadas a cabo por la Agencia. 

También se mantienen los prácticamente 2.600.000,
correspondientes a planes de digitalización, y medio millón de
euros a través de la linea de ISBA, como estaba. Eso, vuelvo a
decir, dentro de este eje de empresa, autónomos, comercio,
industria.

El segundo eje principal es empleo, donde tenemos la
Dirección General de Trabajo y Salud Laboral y también el
IBASSAL. La Dirección General de Trabajo con 16 millones
y medio, prácticamente, 16.400.000.

Como ayer decía en el Parlamento, reasignamos esa partida
de 400.000 euros, que se destinaban al refuerzo de las
inspecciones de trabajo durante los meses de julio y agosto,
para destinarlas a la prevención no solamente durante dos
meses sino durante todo el año. Estamos realmente ante un
cambio de paradigma, lo que queremos hacer es centrarnos en
el antes, en la prevención, no en el después. 

Tengo que decirles que evidentemente toda la contratación
fraudulenta debe seguirse, debe atajarse, debe perseguirse. El
Plan de inspección del ministerio se mantiene, como no podía
ser de otra manera, es que está durante todo el año,
prácticamente cerca de 20.000 inspecciones de enero a
diciembre durante todo el año 2023, y eso se va a mantener. De
hecho, estamos hablando con la propia inspección de trabajo
para incentivarla.

La preocupación de esta conselleria son los datos que
hemos comunicado muchas veces, ese trasladado que es la alta
tasa de siniestralidad que existe en Baleares. Por desgracia la
más alta que hay en España, por lo tanto, hemos de centrarlo y
lo vamos a hacer en esa prevención durante todos los meses del
año, y también, lógicamente, con las inspecciones de trabajo.
Es una reasignación que luego explicaré con algún detalle más,
porque no la eliminamos, pasa al IBASSAL esa misma
cantidad, 400.000 euros, que se van a destinar a las cargas de
trabajo. Se va a destinar una linea de ayudas a todos los agentes
sociales para crear oficinas de medición de cargas de trabajo en

hostelería. Algo parecido a lo que ya conocen los agentes
sociales que son las oficinas de igualdad, que ya conocen, ya
trabajan y están muy cómodos con ella, y así nos lo están
trasladando. El objetivo es que sean estas mismas entidades las
que den cumplimiento al acuerdo que firmaron en el convenio
de hostelería para reducir, medir y controlar las cargas de
trabajo en todos los trabajadores. Por eso, es una reasignación
de esa partida de 400.000 euros. 

Hay también una partida de 385.000 euros de nueva
creación, que no existía antes para conciliación y para igualdad.
Está destinado principalmente a aquellas empresas de menos de
50 trabajadores que no están obligadas a desarrollar los planes
de igualdad; aquellas empresas de más de 50 trabajadores
tienen una obligación, las de menos de 50 trabajadores, no. Se
habilita una partida para ayudar a estas empresas a implantar y
desarrollar estos planes para que puedan competir en igualdad
de condiciones también con las grandes y, también, esta partida
para potenciar y fomentar los planes de conciliación en todas
las empresas.

También, como parte de esta reasignación de partidas, la
propia Dirección General de Trabajo va a contar en 2024 con
una partida de 11 millones de euros, que proviene de la
conferencia sectorial, en presupuestos anteriores se destinaban
5 millones a este propósito, pero a lo largo del año, pues,
siempre se tenían que hacer ajustes e incrementarlo sobre la
marcha a través de distintas partidas y modificaciones del
crédito al SOIB para seguir trabajando, por eso, se ha decidido,
ya de forma inicial dotar esta línea con 11 millones para
adecuarla a la realidad. El objetivo es dar ayudas para la
contratación de discapacitados en empresas y en entidades del
tercer sector.

Y también 335.000 euros, para dar cumplimiento a un
acuerdo de la tripartita y fomentar el diálogo social en el
convenio de hostelería; antes era una partida sensiblemente
inferior -143.000 euros-, incrementamos a 135.000 euros,
precisamente, para fomentar el diálogo social en el convenio de
hostelería.

Y también con el objetivo de apoyar al TAMIB, hay un
incremento presupuestario, antes era 1.400.000, ahora llega a
1.780.000, para dar una respuesta clara para la mediación
laboral como un instrumento clave en todo el tejido
empresarial, laboral y social.

Con lo cual, la Dirección General de Trabajo y Salud
Laboral queda con una dotación propuesta de 16.408.000, de
los cuales prácticamente 5 millones son fondos propios y 11
millones son fondos finalistas.

El IBASSAL cuenta con una dotación de algo más de 5
millones de euros, que ya, como les he comentado antes, hay
una partida de trabajo de 400.000 euros, precisamente para que
sea a través del IBASSAL quien incentive y promueva la
creación de las oficinas de medición de cargas de trabajo, a
través de este propio instrumento, que es el IBASSAL, como
un órgano autónomo, cuyo objetivo social y objeto es
precisamente la prevención y la seguridad laboral.
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Destinamos también 100.000 euros para participar en el
proyecto de empresas saludables, junto con la Dirección
General de Salud Pública, la Dirección General de Salud
Mental, como un ejemplo más de la coordinación entre las
distintas administraciones, las distintas direcciones generales,
independientemente de la conselleria a la que correspondan. 

Dentro de este segundo eje de empleo también está el
SOIB, el Servicio Balear de Empleo, con 125 millones de
euros, como tienen ustedes en sus anotaciones. Vamos a
reorganizar, estamos reorganizando el SOIB para que sea lo
que siempre ha sido, y tiene que seguir siendo, y vamos a
potenciarlo: una herramienta eficaz de ayuda al empleo y a la
formación. En ese sentido, vamos a impulsar también una
modernización y una digitalización de la propia entidad;
queremos convertir el SOIB en una verdadera herramienta de
transformación de la formación profesional, de la ocupación y
también del asesoramiento; además ,también facilitaremos y
agilizaremos los trámites administrativos de cara a la
ciudadanía y a las empresas para que sea, cada vez más, un
instrumento y un organismo más cercano.

Vuelvo a decir, estos presupuestos tienen el objeto de dotar
a la formación ocupacional de la relevancia que se merece;
incentivaremos e identificaremos las necesidades reales que
tiene el propio tejido empresarial e identificaremos también los
perfiles profesionales de mayor demanda que solicitan las
empresas y ajustaremos, lógicamente, la demanda a la oferta
para ayudar a través del SOIB.

Dentro del tercer eje, la energía, les he comentado antes que
es el eje que tiene una dotación más alta, estamos hablando de
141 millones de euros frente a 73 millones en el ejercicio
anterior. De esos 141 millones, 130 millones son fondos
finalistas de distintos ejes y, prácticamente, 11 millones de
recursos propios. Aquí -como les he comentado- está la clave
de la subida presupuestaria de esta conselleria, prácticamente
123 millones proceden de los mecanismos de recuperación y
resiliencia -de los MRR-, que antes eran 50 millones de euros
y ahora pasan a 123 millones de euros.

Aquí, dentro de esta dotación de estos 123 millones de
euros, aquí el grueso es el Plan de inversiones de transición
energética de Baleares, el PITEIB, que pasamos de 16,5
millones a 90, esto se traduce en una apuesta clara y firme de
este gobierno para que esta conselleria haga una apuesta clara,
decidida, continúe por las energías renovables, el cambio
climático y la transición energética. Hemos de seguir
impulsando la instalación de renovables, la instalación de
fotovoltaicas, priorizaremos la instalación en cubiertas y en
naves industriales para contribuir a la reducción de la huella de
carbono; también fomentaremos la movilidad eléctrica y
pondremos en marcha actuaciones en cuestión de eficiencia
energética en todos los edificios. También se incluye una línea
especial, como la retirada de uralita, de amianto, con la
incorporación de (...) térmica y la instalación de fotovoltaica,
como ya se comunicó.

Como parte de este aumento de los fondos finalistas, es a
través de los fondos FEDER y de los MRR, como también
comentamos, está el Plan Moves III, para el fomento del
vehículo eléctrico, que pasamos de 5.900.000 euros a

10.800.000 euros. En las subvenciones del FOTOPAR para el
despliegue de la fotovoltaica, pasamos de 4 millones a 5,5
millones, y subvenciones destinadas también a la economía
circular para empresas, pasamos de 9 millones a 13.600.000
euros, para proyectos de economía circular y también de
separación de la materia orgánica.

Por parte de residuos, destacar la distribución del canon de
residuos, que sube un 1 millón, y la implantación de este canon
que va en la línea con la obligación de un componente de
incentivo a la prevención en la generación de residuos, como
expresa la Ley estatal de 2022.

Dentro de la energía, lógicamente, el Instituto Balear de la
Energía, con el cual reforzamos el trabajo que se lleva a cabo
a través de este instituto, el Instituto Balear de la Energía, y
continuaremos con los proyectos de solarización e instalación
de renovables en espacios municipales y en espacios públicos
a través, sobre todo, de autoconsumo compartido, en hospitales,
instalaciones públicas, colegios e institutos, depuradoras.

Lo hemos comentado alguna vez, por lo que se refiere a la
red MELIB, aumentamos su dotación presupuestaria que pasa
de 120 a 467.000 euros, que esto servirá no solamente para
sanear la actual red MELIB, para su funcionamiento correcto
mientras, de forma paralela, ponemos en marcha ya una nueva
estrategia, una nueva red, la red..., no quiero llamarle la red
MELIB 4.0, pero sí una red MELIB más eficiente y que dé
respuesta a la demanda que cada vez más está habiendo en
Baleares y nos están trasladando en todos los municipios.

Por lo tanto, esta política continuista del IBE no es ni más
ni menos que las renovables, la apuesta por la sostenibilidad, la
verdad es que no tiene colores políticos, y aquí por eso,
también, lo que estamos haciendo es integrar -si más cabe- el
mundo de la energía, el IBE con el mundo de la energía, que
antes, si bien estaban juntos, estaban algo separados. 

Con lo cual, con este resumen general que les he hecho sí
que aglutino, vuelvo otra vez a datos globales, para decirles que
toda esta conselleria, con sus entes, prácticamente estamos
teniendo un capítulo 1, de gastos de personal, de casi 40
millones de euros, lo cual define la importancia de esta
conselleria, el tamaño y, sobre todo, la importancia y cómo se
implican cada uno de los departamentos, cada una de las
direcciones generales y entes. Prácticamente, de todo ese
presupuesto les resumo esta partida como capítulo 1, que los
tendrán ustedes en sus notas como resumen un poco de esta
primera intervención para hacer un análisis general de los
presupuestos de esta conselleria.

Presidenta, gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Ara demanaria als portaveus
si volen suspendre la sessió per un temps màxim de 45 minuts
o si podem continuar. Podem continuar, molt bé.

Doncs, també he de demanar al conseller si contestarà de
manera global o de manera parcial les aportacions que facin els
diputats. 
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EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

De manera global.

LA SRA. PRESIDENTA:

De manera global, molt bé. Idò començam amb les
intervencions. Per part del Grup Parlamentari Socialista, té la
paraula el Sr. Pou, per un temps màxim de deu minuts.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Moltes gràcies, Sr.
Conseller, per la seva exposició, bon dia, i també, com no pot
ser d'altra manera, bon dia a tots els seus alts càrrecs, que vagi
per endavant tot l’agraïment personal, perquè sé que dediquen
un dels seus millors anys de la seva vida a la funció pública, i
jo, que he estat al seu lloc, els agraesc l'esforç que fan.

Karl Marx, a un dels seus escrits, diu que a cadascú se l'ha
de valorar segons les capacitats i les seves necessitats. Faig
aquesta asseveració perquè a l'hora de valorar aquests
pressuposts, hem de tenir en compte no només la mateixa
conselleria, sinó l'increment important de més de 400 milions
d'euros de recursos propis, i és a partir d'aquí que hem de
valorar els increments de la conselleria i, a més, perquè,
efectivament, les necessitats en temes energètics i en temes de
mercat de treball i d'empresa són molt àmplies.

I per això també hem de valorar i tenir en compte que,
afortunadament, l’herència que es troben a l'hora de fer aquests
pressuposts és una herència molt positiva, amb un mercat de
treball objectivament fort, amb una economia en creixement,
però, certament, amb reptes que hem de seguir millorant, i el
que ens hem de plantejar en aquesta exposició és quin és el
camí per seguir sofisticant l'economia de les Illes Balears,
perquè els temes que tractam aquí són certament molt de model
econòmic.

Començaré evidentment amb l’apartat d’Energia. El
pressupost de la conselleria és molt elevat, i de fet, l'increment
de la conselleria se substantiva a l'apartat d’energia, on passa
de 73 milions d'euros, una vegada que tenim en compte la suma
addicional de residus, a 141,2 milions d'euros. És un increment
molt important, bàsicament per a capítol 7, i sí que ens
agradaria saber, entenem que això és per a subvencions, si tot
són fons MRR o si també hi ha fons de transició justa. 

Aquest és un tema d'estat, jo crec que tots hi hem d'estar
d'acord, però hi ha algunes qüestions que necessitam saber,
perquè tan important com caminar és saber cap on anam, i sí
que ens agradaria saber, Sr. Conseller, si aprovaran el Pla de
transició energètica i canvi climàtic, que no està aprovat, però
sí que el tenen a la seva disposició, si el mantindran, si hi faran
canvis, perquè, com li deia, tan important com caminar és saber
cap on anam, i crec que seria molt positiu el consens sobre
quina política energètica volem fer.

També voldríem saber, he entès que les línies seran
continuistes, de les 10 que tenien ja en marxa, i m'agradaria

corroborar-ho. I també saber si ampliaran algunes línies que
han tengut molta demanda.

D'altra banda, sí que m'agradaria plantejar la preocupació,
i remarc la qüestió de tema d'estat, perquè, tot i les seves
queixes, continuam, entenem, segurament, amb un apartat de
personal per resoldre les subvencions que tal vegada ha de
menester una reflexió, pràcticament s'ha incrementat el
personal, però hem de recordar que residus ha passat de... -
perdó-, Energia, de 37 milions el 2022, 57 el 2023 i ara a 120
milions d’euros. Ha millorat després de sis mesos la capacitat
de gestió efectiva?

I passant als altres àmbits, així com en aquest àmbit
d’energia, doncs, tenim un repte, hi ha un increment de
recursos, sí que veiem com la resta d'àrees tenen prou ombres.
En el cas de comerç, observam una caiguda important del 50%
en el fons de subvencions, i ens agradaria saber si és que, en un
context d'increment de 400 milions d'euros de fons propis,
vostès consideren que el sector del comerç té completament
cobertes les seves necessitats. Parlam -repetesc- d’una reducció
de 2,5 milions d'euros d’un 50%.

En el cas d’indústria, vostè ha dit que faran una política
continuista, estam contents. Sí que ens agradaria que ens aclarís
un poquet aquesta llei de polígons industrials, una llei que el
que ha dit vostè és que faran un mapatge i que té un pressupost
de 30.000 euros, creiem que no tendrà gaire recorregut, i ens
agradaria saber si ja ha començat a treballar aquesta llei amb
sindicats i patronal.

I sí que ens agradaria també que ens explicàs les diferències
en les polítiques d’innovació, entre les que fan vostès i les que
fa Vicepresidència, perquè s'havia plantejat que s’unificarien
les polítiques d’innovació.

Pel que fa a Empresa, sembla una línia també prou
continuista, sí que ens plantegen alguns dubtes. Primer, han
eliminat la línia, la partida de responsabilitat social corporativa,
no sé si és que aquesta línia deixa de ser una prioritat. No ha dit
res, novament, d'economia social. I si per empresa vostès
sempre parlen d'autònoms, sí que veiem una reducció d'un 10%
de 100.000 euros a la partida de foment d'emprenedoria jove,
i no sé, doncs, què hi ha aquí.

En la mateixa línia de caiguda de pressuposts, d'ombres de
tota la part que no sigui energia, destaca també el cas del SOIB
que, per primera vegada des del 2013, es redueixen els
pressuposts. Hem d'anar al 2013 per observar una caiguda dels
recursos i no és una caiguda de 100.000 euros, és una reducció
de 4 milions d'euros. Quina és l'aposta pel SOIB?

I, de fet, si miram els pressuposts, no només és que caiguin
4 milions d'euros, és que la partida més important, que és la de
polítiques, en les quals vostè diu que tant creu, cau en 7 milions
d'euros. Per tant, assignen vostès menys recursos a les
polítiques com, per exemple, les polítiques de desocupats per
formar treballadors. De fet, la partida per a corporacions locals
cau ni més ni menys que 11 milions d'euros. Explicarà vostè als
ajuntaments o, més ben dit, als joves, als aturats de llarga
durada, que no hi haurà SOIB Qualificats? Que no hi haurà
aturats de llarga durada? Que no hi haurà formació? Que no hi
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haurà dones víctima? 11 milions d'euros menys, dato mata
relato.

Igualment tenim alguns dubtes, m'agradaria saber, al final,
dins el capítol 4, quina quantitat de fons propis hi ha, si tot són
fons finalistes o hi ha alguna partida de fons propi. I, d'altra
banda, també li vull dir, Sr. Conseller, critiquen vostès el tema
de l'impost de turisme sostenible però hi havia apartats per a
ocupació, per tant, és un tema de preocupació.

I passem ja als temes de treball, dues qüestions ràpides
perquè tenim poc temps: la primera és que vostè ha explicat
que incrementarà els recursos de participació institucional
d'hostaleria, però és que la partida institucional passa
d’1.500.000 euros a 1.300.000 euros, si em pot explicar d'on
quadren els números.

I, d'altra banda, amb perplexitat veure com vostès han
eliminat -i ho parlàvem ahir en seu parlamentària també- han
eliminat el Pla de lluita contra la precarietat laboral. La seva
excusa és que faran més feina en temes de sinistralitat. Són
dues qüestions distintes, això sí, li puc dir que el principal
causant o un dels principals causants de sinistralitat és la
precarietat laboral. Per tant, si vostè vol reduir la sinistralitat,
que també és un tema d'Estat, en el que ha de posar l’esment és
en la precarietat laboral. 

Avui ens aixecam amb la notícia que part de la patronal veu
bé el pla i veiem com el discurs que vostè feia ahir és
exactament calcat al de la CAEB, no sé qui és que parla per
qui. El que sí que li puc dir, Sr. Conseller, és que del Pla de
lluita, la meitat dels contractes analitzats estaven en frau de llei,
no és això suficient motiu per mantenir això? No li importen el
més mínim els treballadors?

I, per altra banda, vostè ha parlat de l'IBASSAL, ja ha dit
que passaran els 400.000 euros del Pla de lluita a l’IBASSAL,
però és que resulta que l’IBASSAL té pràcticament el mateix
pressupost. Per tant, o menteix o no em surten a mi els
números. Per tant, ni aposta per lluitar contra la precarietat
laboral, i el que diu vostè de la lluita contra la sinistralitat, en
el fons, és un bluf, perquè vostè ha eliminat 400.000 euros de
l’IBASSAL, i digui’m d’on se’n van.

El que és cert és que els números no quadren i, li repetesc,
són dues polítiques connectades, però distintes, el que vostè fa
aquí és dir, senzillament, que la precarietat laboral deixa de ser
una prioritat.

I, per tant -i acab la meva exposició-, tenim un repte en
àmbit energètic, m'agradaria poder consensuar les polítiques
d’energia, té la meva mà estesa respecte d’això, però veiem
moltíssimes ombres en tot el que té a veure amb la resta de
pressuposts perquè, de fet, moltes de les partides cauen, i
significativament.

Moltes gràcies 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pou. Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula
el Sr. Rodríguez, per un temps màxim de deu minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Permítame, Sr. San Pedro que,
antes que nada, digamos que cuando usted fue elegido conseller
nos alegramos, y hoy lo ha demostrado, la brevedad y lo
conciso de su intervención deja claro que procede usted del
ámbito de la empresa privada, donde se aprovecha el tiempo y
se utiliza bien.

Por otra parte, teniendo en cuenta que el portavoz que me
ha precedido ha empezado citando a Marx, como fuente de
autoridad, pues creo que ya queda todo dicho. 

Permítame que empiece por el final de su intervención, la
del cambio climático, la energía..., usted ha dicho algo así
como que la sostenibilidad no tiene colores políticos, sí los
tiene, Sr. Conseller, pero no vamos a incidir en las diferencias
que mantenemos con respecto a la Agenda 2030, los ODS, el
cambio climático, etc., pero sí en lo que usted ha dicho, por
ejemplo, el incremento de partidas para fomentar el uso del
coche eléctrico, de la energía solar como energía renovable. Y
a mí, a nuestro grupo, en realidad, le gustaría saber si han
pensado ustedes en el futuro, es decir, aquí se habla mucho de
las bondades de las placas eléctricas, de los coches eléctricos,
¿qué vamos a hacer con los residuos que generan estas
supuestas energías limpias? Sabemos que la duración de las
placas solares es limitada, unos 25 años, con nuestro clima y la
salinidad muchas veces es inferior; sabemos que los coches
eléctricos llevan unas baterías con una vida finita, que están
hechas de materiales altamente contaminables. Es decir, esta
alegría o esta fiesta, dentro de unos años, ¿quién la va a pagar,
qué se va a hacer con todos los residuos que va a generar toda
esta supuesta energía limpia?

Ya no hablemos, por ejemplo, de temas, como la
peligrosidad de estos coches eléctricos, por desgracia, sabemos
que cuando uno de ellos se incendia los bomberos tienen
auténticas dificultades para apagar esos incendios, muchas
veces la única solución es traer un depósito del agua, sacar el
vehículo y sumergirlo íntegramente en estos depósitos, porque
los extintores tradicionales son incapaces de atajar estos
incendios. Quiero decir que nosotros hablamos mucho de todas
estas cosas pero muchas veces no vemos los problemas que
traen detrás.

Con respecto a la prevención de riesgos laborales, nosotros
apoyamos completamente la visión de la conselleria, pensamos
que la siniestralidad laboral es una de las grandes lacras que
tenemos en la actualidad, basta ver las noticias para ver cómo
se ha incrementado el número de accidentes, sobre todo, el
número de accidentes graves, a veces con resultado de muerte.
Es fundamental poner todos los recursos disponibles para esa
prevención de los riesgos laborales y, en ese sentido, apoyamos
la visión de su conselleria. 

En cuanto al problema, que usted conoce muy bien, la
necesidad de trabajadores bien formados que tiene nuestra
industria, es un problema estructural que tiene, a nuestro modo
de ver, dos vertientes: una es la de la formación de estos
trabajadores, que es fundamental, pero otro de estos problemas
estructurales, es el sector predominante de nuestra economía,
que es el sector turístico, que ofrece mucha oferta laboral y
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muchas veces no requiere un exceso de especialización de esta
mano de obra y, a cambio, además, también ofrece
normalmente sueldos muchas veces más competitivos.

Entonces, nosotros pensamos que no solo hay que luchar
por la formación, que es fundamental, evidentemente, un
fontanero, un electricista, un carpintero ha de tener la
formación adecuada, sino que también tiene que tener el sueldo
adecuado a esta formación, muchas veces eso es lo que hace
que exista una falta de mano de obra, sobre todo, cuando la
alternativa -en el mundo de la hostelería, en el mundo del
turismo- exige muchos menos sacrificios desde el punto de
vista formativo y prácticamente igual o superior remuneración. 

En cuanto a los criterios del SOIB hemos de decir que para
nosotros es fundamental el tema de la formación, como digo. Si
queremos hablar de eso que se habla siempre, que es de la
diversificación, que es una especie de palabra mantra que sirve
y que se emplea a diario siempre que se habla de la
diversificación, de buscar alternativas al mundo de la industria
turística, evidentemente, es fundamental la formación. Es muy
importante la dotación que se haga para realizar estos cursos
formativos, pero también deberíamos ver en qué los
empleamos, porque hay cursos formativos que, entiéndame,
sobre formativos no tienen demasiado, me estoy refiriendo a
muchos cursos sobre perspectivas de género en los empleos.
Yo no sé si a lo mejor alguien considera que el término
“machembrar” es machista, y de esto se trata en estos cursos,
pero dilapidar esfuerzos cuando necesitamos mano de obra
especializada en cursos que siguen más bien criterios
ideológicos que profesionales o de formación, no lo
consideramos adecuado. 

Es fundamental en el tema de esa diversificación, esa
búsqueda de alternativas al monocultivo turístico, el valor
añadido de nuestras empresas. Nosotros no podemos convertir
ni con materias primas -de las que carecemos-, ni con las
ventajas que puede dar la comunicación; la nuestra es
complicada, cualquier producto que nosotros enviemos a un
mercado exterior, tanto en lo que se refiere al mercado nacional
como al mercado internacional, si no cuenta con un valor
añadido, difícilmente va a ser competitivo, porque muchas
veces nuestra industria se basa en un autoconsumo, es decir,
alrededor de la industria turística se mueven otro tipo de
industrias en la construcción, carpinteros, electricistas, pero
siempre alrededor de lo que genera la industria turística.

Por eso es tan importante un trabajo transversal en el tema
de potenciar la investigación, las industrias que tienen ese valor
añadido, el I+D+I, creemos que es muy importante, estamos
seguros que no solo su conselleria, sino las consellerias
encargadas de esta de esta investigación, aportarán recursos
para ellos que son fundamentales, ya digo, para conseguir el
valor añadido de nuestros productos que los haga competitivos
en un mercado internacional.

En general, las líneas maestras de los presupuestos que nos
ha presentado, nos gusta la música, mediante enmiendas
supongo que haremos que la letra sea la más adecuada posible.

Creemos que es fundamental esa ley de polígonos, que es
un poco la estrella con la que usted se presentó como conseller,
es fundamental, digo.

Usted conoce muy bien, por su trayectoria profesional, las
carencias y las ventajas que tienen nuestros polígonos
industriales, que, además, son uno de los pulmones económicos
de nuestra sociedad. El peso dentro del PIB de los polígonos
industriales, especialmente el polígono de Son Castelló, está
fuera de toda duda, y tenemos el convencimiento de que
trabajando juntos podremos sacar adelante una gran ley de
polígonos industriales que, sin duda, a pesar de que algunos la
ven con reticencia, estamos convencidos que será uno de los
ejes fundamentales de la política del Gobierno del que usted
forma parte durante los próximos cuatro años, y que ayudará a
mejorar esa diversificación, ese valor añadido, esa
competitividad que es fundamental para el futuro de nuestra
comunidad. 

Sin más, ya le digo yo, me gustaría incidir en este tema de
cómo piensa su conselleria estudiar qué haremos con todos los
residuos que estas energías, supuestamente limpias, van a
producir en un futuro próximo. 

Gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps màxim de deu
minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Sáenz de San
Pedro, en primer lloc, donar-li les gràcies per la seva explicació
i la benvinguda a tots els seus alts càrrecs que, com bé deia el
Sr. Pou, dediquen un temps i un esforç que moltes vegades és
molt desagraït i, per tant, val la pena, ni que sigui en seu
parlamentària, reconèixer-li la feina i l'esforç perquè, com bé
dic, l'esforç moltes vegades no és agraït.

M’agradaria començar i fer-li una reflexió general i dir-li
que vostè ha tengut sort que s’ha trobat una conselleria amb
molts fons finalistes. Són 128 milions d’euros de fons,
pràcticament la immensa totalitat van a la Direcció General
d'Energia, però que vénen d’MRR o d'altres fons finalistes, i
dic que ha tengut sort en la mesura que no ha hagut de
barallar-se molt per conformar un pressupost que fos
suficientment important, que donàs una imatge que la
conselleria té projectes, etc. Vull dir, crec que és una virtut,
però també té el defecte que el dia que aquests fons finalistes
s'acabin vostè haurà de barallar-se amb la resta de conselleries
i dels milions d'euros que tengui el Govern m'agradaria veure
quants n'hi haurà per a les seves àrees.

És vera, crec que té poc sentit reclamar increments en fons
propis del Govern quan ja tens una carretada de fons finalistes,
sobretot si hi ha problemes de gestió. Vostè n'ha fet referència
de manera reiterada, vull dir, hi havia un bon grapat
d’expedients pendents de resoldre a tot el Govern, però és una
obvietat que, quan hem augmentat els pressuposts de forma tan
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estratosfèrica per mor del fons europeus que han arribat,
difícilment hi ha capacitat de gestió, i no perquè no es 
preveiessin els recursos humans, que en molts casos sí que
s'havien previst, sinó perquè, com vostè sap, una cosa és tenir
una RLT dotada i l’altra cosa és tenir les places cobertes. 

Vull dir, vostè segurament n’és conscient que els seus
serveis, maldament tenguin places dotades, moltes vegades no
estan cobertes. Hi ha previst per a l'any que ve 416.000 euros
d'increment de nous serveis, a mi m'agradaria saber,
m'agradaria sentir-lo dir quin repartiment tendrà d’aquests nous
serveis. Perquè, efectivament, a mi em preocupa la capacitat de
gestió, i sobretot quan hi ha un increment tan notable dels fons.

De forma concreta, em preocupa la falta d'enginyers o la
falta de personal tècnic, que bàsicament són qui tramiten les
ajudes en matèria d'energia i en matèria d'indústria i que, per
tant, tenim un problema seriós si no tenim els tècnics, perquè,
per molt que s'hagin contractat ara auxiliars administratius, si
no tens un tècnic que faci la valoració difícilment podran tirar
endavant aquestes ajudes.

Per tant, jo aquí li faig una proposta, ja li vaig dir en
comissió quan va comparèixer, o bé fem un replantejament de
si les ajudes, en lloc de ser ajudes, han de ser desgravacions
fiscals o han de ser altres mecanismes completament
automàtics, o difícilment..., o  cercam una altra manera, bé
sigui perquè consideram que determinades places, com són els
cossos d'enginyers i els cossos tècnics, són de molt difícil
cobertura i que, per tant, és necessari reforçar el sou base. Jo li
dic perquè tots els tècnics A2 que té vostè d'enginyers tècnics
industrials, com a sou base, és un sou que no és competitiu amb
el sector privat. Per tant, li passa, i jo ho sé perquè
exfuncionaris meus se n'han anat a fer de professors perquè
cobren més de professors que fent d'enginyers a la CAIB. 

I això difícilment no és culpa de..., ni era culpa nostra quan
governàvem ni és culpa seva, però hem de cercar solucions. I
aquí jo li pos la proposta, i crec que tots els grups parlamentaris
hi estaran d'acord. Si efectivament creiem que les energies
renovables són el futur i que el que abans gestionàvem amb
cinc centrals tèrmiques i, per tant, teníem pocs tècnics fent el
seguiment, ara són centenars de parcs fotovoltaics o projectes
d'instal·lacions d'energies renovables, doncs, necessàriament
necessitarem més tècnics. Per tant, hem de fer una planificació
a mig i a llarg termini de com són capaços de cobrir aquesta mà
d'obra.

Més enllà d’això, és clar, vostè, li dic, té fons finalistes que
provenen d’MRR, però dels fons finalistes que gestiona el
Govern, més enllà del cànon de residus, que, òbviament, se’n
va a la Direcció General de Residus o pertoca a la Direcció
General de Residus, pactam amb les entitats locals com es
reparteix, no n'hi arriba cap, no hi arriba ni el factor
d’insularitat ni arriba l’ITS. No sé exactament les motivacions
i m'agradaria que vostè pogués aprofundir-hi de per quins
motius.

En matèria d'energia, vostè diu que té 11 milions d'euros de
recursos propis, dels quals 5,5 se’n van a FOTOPAR, és una
línia d’ajudes que existeix des de fa bastants d'anys  que
subvenciona plaques solars per a autoconsum. Ha estat un èxit,

però ha estat morir d'èxit. Com bé li dic, crec que valdria la
pena replantejar-ho, i aquí jo crec que ens podem asseure, amb
tota la humilitat del món, crec que les experiències que hem
tengut altres companys que hem estat al capdavant també poden
ser útils per a vostè, i aquí jo li oferesc la mà.

Més enllà d'això, però, a mi em preocupa la duplicitat, i ja
li vaig comentar a l’antic director general d'Energia, la
duplicitat amb altres línies existents. Per tant, això genera una
duplicitat d'expedients, que la mateixa gent que es presenta per
FOTOPAR es presenta per Next Generation 4.5 i, per tant, bé,
aquí tens un tècnic que ha de tramitar els dos expedients, un per
atorgar i l’altre per denegar. Per tant, aquí ens fem trampes
nosaltres mateixos. 

Sí que li vaig demanar en comissió quan va venir a
comparèixer a presentar el seu pla d'acció Govern per un pla de
calderes i de climatització o per a substitució de finestres.
M'agradaria veure si d’aquests fons propis n'hi haurà alguns
destinats a això, crec que és una qüestió relativament senzilla,
que molta gent que no té la capacitat o no té recursos no és tan
procliu per posar-se plaques solars perquè potser no té la
coberta o perquè li suposa un cost afegit, pot ser li és més fàcil
un pla o una línia de subvencions senzilla per canviar finestres
o una línia de subvenció senzilla per canviar una caldera de gas
per un termo elèctric o per una bomba de calor d’alta
eficiència. En aquest sentit, crec que seria pertinent, o em
sembla que seria una bona eina, per reduir les emissions de
manera ràpida i efectiva i alhora també per contribuir a abaratir
la factura elèctrica dels ciutadans. 

M'agradaria també si pogués ser desglossar les línies dels
PITEIB, no sé si han previst canvis amb l’IDAE respecte del
que s'havia previst inicialment, o no. En concret, m'agradaria
saber si té previst llançar una línia per a grans consumidors
d'energia.

Alhora, a la memòria de la Direcció General d'Energia hi
figura una qüestió com el soterrament d'esteses elèctriques,
m'agradaria que pogués aclarir si està previst llançar una
convocatòria en aquest sentit i la quantia. Jo personalment crec
que no és en absolut una de les prioritats que tenim ara mateix
com a societat i qüestionaria fermament que destinem un sol
euro a soterrar esteses, sobretot subvencionant a Endesa Red
Eléctrica que són les propietàries. Per tant, en aquest sentit, jo
crec que no és la prioritat, o no hauria de ser la prioritat.

En matèria d'indústria. Jo l'anim a revisar les xifres del
pressupost executat del seu govern i de la seva conselleria,
perquè vostè ha dit que ha pujat les línies d'ajuda, però ho ha
dit en base al pressupost inicial. No ens faci trampes, vull dir,
el pressupost inicial de les línies d'ajuda de grans inversions,
certament, era més baix que el que vostè planteja, però el mes
de maig es varen ampliar en 1,6 milions d’euros, així com els
de modernització industrial es varen ampliar en 600.000 euros.
Per tant, respecte del que s'ha executat a final l'any d'aquestes
dues línies d'ajudes, la modernització i les grans inversions,
vostè preveu un pressupost inferior. Per què? Perquè en el seu
moment el director general d'Indústria va veure que hi havia
una altra demanda del sector industrial per a aquestes línies
d'ajudes. De fet, s'han executat al 94 i al cent per cent, per tant,
estan pràcticament executades i va anar a cercar els recursos
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per fer possible que s'incrementessin els fons. Per tant, jo li
demanaria que el sector industrial no compti amb menys fons,
de fet em sorprèn, vostè venint d'ASIMA, que prevegi menys
fons dels que al final s'han executat enguany per aquestes línies
d'ajudes. 

Després ja una reflexió, es preveu a la Direcció General
d'Indústria que pagui els màsters d'enginyeria industrial; jo no
li neg la necessitat que hi hagi un màster d’enginyeria industrial
a la Universitat de les Illes Balears, ara crec que no és la
Direcció General d'Indústria qui ho ha de pagar, en tot cas,
hauria de ser l'assignació que es fa a la Universitat de les Illes
Balears. Vull dir, crec, personalment ja li vaig dir en el seu dia
al director d’Indústria a la passada legislatura, li dic el mateix.

En matèria de bons comercials en el sector del comerç,
també m’ha sorprès que han abaixat en 100.000 euros la partida
del programa foment d'emprenedoria jove. Vull dir vostès, el
Partit Popular, que s'omplen la boca de l'emprenedoria, em
sorprèn precisament, que abaixin la línia de foment de
l'emprenedoria jove. Així com en el tema dels bons comercials,
m'agradaria que ens expliqués per què. Igual que el tema dels
bons comercials, jo crec que és una oportunitat excel·lent per
vincular-ho a la resta d’àrees polítiques que vostès gestionen,
residus, canvi climàtic, indústria, i, per tant, que aquesta
condicionalitat que planteja, no només vagi vinculada a una
sèrie d’estratègies -vaig acabant- de les mateixes àrees, però
per exemple, al meu parer, no té gaire sentit donar bons
comercials per a productes que ens és completament igual la
petjada de carboni, si estan produïts aquí, o si fomenten
realment que es creïn llocs de feina aquí, etc. Per tant, jo crec
que com que tenim una estratègia per fomentar el comerç local,
perfecte, però podria ser per fomentar el comerç local de
producte produït aquí, o que fomenta una reducció de la petjada
de carboni, etc. O productes que durin més temps del que
marca la garantia mínima legal, etc.

Ho deix aquí, i ja en el torn de rèplica continuaré.
Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula
el Sr. Castells, per un temps màxim de deu minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, i gràcies, Sr. Sáenz de San
Pedro per la seva compareixença i també a tot el seu equip. I
ànims per aquest tram final de l’aprovació dels pressuposts i
per l’execució, evidentment, a partir de l’any que ve.

Jo, Sr. Sáenz de San Pedro, li volia dir la impressió general
que jo he tret de l'exposició que vostè ha fet del seu pressupost,
i li ho dic amb la màxima bona fe possible, fins i tot, per
donar-li l'oportunitat que a la seva següent intervenció potser
sigui més explícit. Però jo he tingut la sensació de més del
mateix, és la conclusió que jo he tret, i estic segur que no és
així, perquè estic segur que, evidentment, si vostè ha acceptat
l'encàrrec d'encapçalar una conselleria tan important en aquest
Govern, és per fer coses diferents del que es feia fins ara.

I també entenc que és molt difícil que en un primer
pressupost es vegi el canvi de model que vostè vol imprimir.
Però a mi m'hagués agradat que, en lloc de fer una presentació
vostè tan analítica, direcció general per direcció general, línia
d'ajuts per línia d'ajuts, vostè ens hagués dit què vol aconseguir
al final de la legislatura, perquè nosaltres poguéssim
contextualitzar aquest primer pressupost dintre d'un projecte
més ampli, que estic segur que vostè el té. A mi m'agradaria
una visió més sintètica de les seves apostes pressupostàries,
vostè i el seu equip, com volen que sigui l'economia de les Illes
Balears d'aquí 4 anys i per tant, què han començat a fer ara. 

Per tant, que l'exposició del pressupost no fos anar parlant
de tal línia ha incrementat tant, o tal línia ha incrementat tant,
menys, o alguna s’ha incrementat molt notablement, altres
increments que ens ha dit, són molt modests. Llavors, a mi no
m'ha quedat clar de la seva intervenció, i és el que m'hagués
agradat, les línies de fons, aquelles coses que a vostè el fan
sentir orgullós d'aquest pressupost, l’elevator pitch. És a dir el
que vostè explicaria, escolti, què destacaria del seu pressupost,
què és el que realment canviarà i ens portarà a un canvi de
model a les Illes Balears?

Perquè jo, tal com li dic, amb la seva exposició, jo aquest
canvi no l'he vist, no m’en vaig amb la idea d’ah, val, ja ho
entenc, el Govern del Partit Popular farà una altra política per
a la diversificació econòmica, per al reforç de la indústria, per
a la millora de la situació laboral. Ja li dic, no dic que no ho
tingui al cap això, simplement li dic que jo de la seva exposició
no ho he captat i m'agradaria, si pogués ser més sintètic, en una
segona intervenció, assenyalar els 4 eixos que vostè veu que
realment aquí hi ha un gran canvi. 

Llavors, relacionat amb aquest primer comentari que li faig,
la veritat és que m'ha sobtat o m'ha decebut una mica que a la
seva exposició, ajuts, ajuts, ajuts, ajuts, ajuts, dóna la impressió
com una política industrial, o una política de diversificació
econòmica de respiració assistida, que també li faig autocrítica,
és que ja és el que s’ha fet sempre. Llavors, jo entenc que això
és necessari a uns sectors econòmics, evidentment exceptuant
el turisme, que no és de la seva competència, doncs, deprimits,
amb dificultats, amb problemes de demanda, amb problemes de
mà d'obra. Ja entenc que és necessària la política d'ajuts, ajuts,
ajuts, no? Però, clar, crec que això, o es probable que això, o
m'agradaria saber la seva opinió de si això és suficient per a un
canvi de model i per augmentar la competitivitat de les nostres
empreses. I, a banda que resulta xocant, perquè de fet, la gran
crítica del seu partit, o del partit del Govern al qual vostè està
integrat, precisament la gran crítica de les polítiques d'esquerres
eren aquestes. Només sabíem donar ajuts, no?

I segurament la crítica és correcta, però per això em xoca
que després, clar la seva intervenció, o almenys la impressió
que jo n’he tret, i segurament vostè a la seva intervenció em
farà veure que no, que fan moltes altres coses. Però, he tengut
aquesta sensació. 

Després, és clar, els ajuts poden ser de molta diversa
naturalesa, i alguns tenen un efecte multiplicador més que
altres. Per exemple, vaig criticar de l'anterior Govern un debat
que vàrem tenir la setmana passada, no en aquesta Comissió
d'Hisenda, sinó a la Comissió d'Empresa, que nosaltres havíem
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aconseguit, a través d’una esmena a la Llei de joventut, que hi
hagués un programa d'emprenedoria juvenil, dotat amb 1 milió
d'euros, això ho vàrem aconseguir el pressupost. I nosaltres en
què pensàvem? En uns ajuts més qualitatius i no tan
quantitatius. És a dir, no la repartidora, és a dir..., al final, per
fer-me entenedor, nosaltres pensàvem en uns ajuts adreçats a
joves emprenedors, que fossin molt potents, que fossin de
l'ordre de 30.000 euros anuals, perquè aquests joves tinguessin
un acompanyament durant els primers tres anys de vida del seu
projecte empresarial, una ajuda molt potent, amb uns ajuts tipus
salari, perquè aquests joves poguessin tirar endavant el seu
projecte. 

Què li vull dir amb això? Que jo prefereixo 10 projectes
molt ben finançats, molt ben triats, molt ben seleccionats i molt
ben finançats, que no la repartidora que va fer el Govern. Què
va fer el Govern? Fer un ajut per a la cotització d'autònoms de
30 euros mensuals, per a 3.000 autònoms, entén el que li vull
dir? És a dir, els ajuts, els podem criticar, genèricament, però
no és tan criticar els ajuts, sinó criticar el tipus d'ajut que
donam, si realment donam un ajut molt més penetrant, molt
més transformador i amb un efecte multiplicador, o podem en
marxa la repartidora, que és una crítica que vostès van fer al
govern anterior, i que jo compartia aquesta crítica. Moltes
vegades, davant la falta d'imaginació, posem en marxa la
repartidora, començam a repartir doblers de forma
indiscriminada, i això al final són doblers que se’n van,
permeti’m dir-ho d'aquesta manera, per la claveguera, perquè
no tenen un efecte realment incentivador del canvi, ni
motivador de la competitivitat. 

Per tant, m'agradaria també que m'expliqués tots aquests
ajuts, és clar vostè, evidentment, no ha tingut temps de fer-ho
a la seva primera intervenció, és a dir, ajuts per a la
modernització, ajuts per a la internacionalització, bons
comercials, etc. De fet, en el tema dels bons comercials, ara ho
deia el Sr. Rosa, ha afegit un element interessant, que els bons
comercials estiguin vinculats a modernització, el Sr. Rosa
afegia temes que a mi m’han semblat també molt importants,
temes de residus, temes d'estalvi energètic, això sí que és
incentivador del canvi. Per tant, a mi m'agradaria saber si en
altres línies d'ajuts, pensen fer o pensen incorporar criteris
d’aquest tipus, perquè l'ajut no sigui la simple repartidora, que
no té al final un efecte incentivador del canvi de model o no
tenen un efecte multiplicador. 

Després hi ha una problemàtica amb les subvencions, que
el portaveu del PSOE l’ha posat sobre la taula. A veure, les
subvencions tenen un problema etern a tot arreu, d’una banda
és l'excessiva burocràcia i l'excessiva temporalitat que hi ha des
que es demanen fins que s'obtenen, la qual cosa fa que moltes
vegades es frustri la seva finalitat. I després també, un
problema molt gran de les subvencions, que és que no s'avalua
el resultat d'aquestes subvencions. Jo crec que una bona política
de subvencions..., ja li ho dic, he començat criticant la
repartidora, però, com que assumeixo que, malauradament, s'ha
de fer, com a mínim fem-ho bé. Llavors, a mi una política de
subvencions que no prevegi com reduïm la burocràcia i
l'excessiva temporalitat en la seva gestió, i, per tant, aquí el Sr.
Pou ja li ho deia, si no s’ha estat capaç d'executar quantitats
més petites, serem capaços d'executar quantitats més grans?

I el segon tema, si vostès preveuen, ja que gran part de la
seva política de foment s'articula a través d'ajuts i subvencions,
si han previst mecanismes d'avaluació dels resultats d'aquestes
subvencions. Això aquest govern no ho fa, jo no sé si els
governs d’altres comunitats autònomes ho fan, aquesta és una
gran crítica que jo ja li feia al govern anterior i que començo a
fer al Govern en què vostè s’integra en aquests moments, o fem
avaluació del retorn de cada euro que transferim als sectors
econòmics a través de les subvencions, o si no això és un pou
sense fons; gastarem i gastarem sense saber exactament què és
transformador i què no ho és, no?

Ja veu que no li faig preguntes molt concretes, sinó que en
aquesta compareixença..., evidentment després ja, quan
presentem les esmenes, ja passarem als aspectes concrets.
M'agradaria més tenir clar el relat i la justificació d'aquest
pressupost. 

I, per últim, no vull deixar de comentar el disgust que a mi
em va crear en el seu moment que altra vegada les
competències d'innovació estiguin disperses. Vostès han
millorat, perquè ara només estan disperses a dues conselleries,
l'anterior govern les tenia disperses a quatre, han millorat una
mica. (...), el Sr. Bona fa així amb el cap, però és una gran
crítica que jo feia al Govern, eh?, tenia les competències molt
distribuïdes, vostès les tenen en dues, però, és clar, potser les
tenen espitjades.

I per què faig tant d’èmfasi en això? Perquè, escolti, no hi
ha cap política creïble de canvi empresarial en un determinat
territori, no hi ha desenvolupament regional creïble si no hi ha
una política d'innovació ben dirigida, ben focalitzada i potent.
Política d'innovació que vol dir enfortir les capacitats de les
empreses per adaptar-se permanentment als canvis del mercat.
Llavors, a mi em preocupa que l'IDI sigui a una banda i la
Fundació Bit sigui a una altra, que vostès vulguin fer una
política de polígons industrials i la Fundació Bit sigui a una
altra banda, llavors. tal vegada no és un tema estrictament
pressupostari, però jo crec que és una condició sine qua non
per a una bona execució del pressupost, que és una alineació de
les diferents polítiques que fa aquest mateix govern... -acab tot
d’una, Sra. Presidenta-,...

LA SRA. PRESIDENTA: 

Hauria d’acabar.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

... que fa aquest mateix govern en matèria d'innovació, tenint en
compte que per això, i no ho dic ara perquè el Govern sigui del
PP, perquè precisament jo vaig ser la gota malaia de l'anterior
govern en aquest tema; és a dir, si no fem una política seriosa
d'innovació, una bona política alineada d'innovació tots els
esforços que facem per a la diversificació econòmica aniran a
mig gas. 

Aquestes són, de fet, les tres qüestions prou generals, com
ha vist, que li planteig en aquesta primera intervenció.

Gràcies, Sra. Presidenta.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Pel Grup Parlamentari Popular, té la
paraula el Sr. López, per un temps màxim de deu minuts.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

 Gràcies, presidenta. Buenos días, Sr. Conseller, y
muchísimas gracias por comparecer aquí y haber preparado
todos estos presupuestos que el fin que llevan es ayudar a la
economía y a los ciudadanos de las Islas Baleares. Muchas
gracias a este equipo que, como ya os dije la otra vez, sois todo
el equipo funcionando como una orquesta, totalmente
concentrados en el trabajo de unos con otros, y un equipo que
realmente cuando uno mira los presupuestos y los analiza se ve
y se nota que cada uno de vosotros sabe de lo que está
hablando. Esto es muy importante porque dan sentido y
racionalizan los presupuestos. 

Bueno, pasando al presupuesto, para mí realmente es muy
satisfactorio que la conselleria que representa este grupo
Popular en el Govern tenga mayores recursos para invertir,
tanto en la economía real de las Islas Baleares -como digo-
como en el bienestar del ciudadano, porque la dicotomía
economía-ciudadano ya sabemos cuál es: si la economía no
funciona al ciudadano no le va bien; si la economía funciona
todo va bien. Eso sí, siempre racionalizando que cada uno tiene
su peso y su fuerza en el juego real de la vida.

Es verdad, yo he oído aquí que algún grupo le ha hablado
de que tiene que dar gracias a que ha podido incrementar una
parte de los recursos propios por la herencia recibida. Sí, yo lo
que haría es autocrítica, los presupuestos están para ejecutarlos,
los presupuestos se hacen cada año intentando racionalizar
unos medios que no son infinitos, sino que son finitos, pero
para un objetivo real ejecutable. Entonces sí, le felicito, pero a
mí lo que me da pena es que antes no se hubiese hecho el
trabajo que se tenía que hacer, y que ahora tengamos que hacer
todo lo que antes no se había hecho. 

És importante una racionalización económica de los
presupuestos y que estos sean viables. Analizando sus
presupuestos esta racionalidad, incluso la propia estructura, se
nota que son unos presupuestos pensados.

Yo, en contestación al Sr. Castells, de MÉS, discrepo con
él en lo de la máquina repartidora, ya que si profundizamos y
vemos primero, escuchamos su explicación, después tenemos
en cuenta su exposición en su primera comparecencia cuáles
eran los objetivos de gobierno, y ahora tenemos en cuenta de
las partidas que ayudan a las distintas... reconversión industrial,
ayudas de modernización propia, todo dinero que se recibe
tiene un objetivo y un fin, todo, y esto es súper cuantificable. 

Por consiguiente, a mí me alegra que así lo hayan hecho.
Estoy seguro, y espero que nos lo clarifique, que será una
ejecución racional y responsable de estos presupuestos donde
cada uno que reciba una ayuda tendrá un compromiso de
acción, lo cual esto es muy positivo para nosotros.

También le felicito con la famosa ley de polígonos. Usted
vino aquí, viene del sector polígonos, para muchos de nosotros

les conocemos a los que hemos estado en empresa, pero no los
conocemos en profundidad, y nos empezó a dar explicaciones
y muchos de nosotros pensábamos: bueno, esto igual es una
falacia, ve aquí, ens parla d’açò i ja veurèm què passa. Yo le
felicito porque usted es como los toros que cuando pone el
cuerno en un sitio sigue allí contra viento y marea, y espero que
sea ejecutable, espero que sea el principio de un proyecto, que
no se quede en estos 30.000 euros, ya que, analizando y
racionalizando el dinero, ya se ve que 30.000 euros es una
asignación pobre para este proyecto. Estoy seguro que tiene
una explicación y estoy seguro que es un proyecto que tiene
distintas fases, como la gente que está en empresa está
acostumbrada a trabajar.

Los planes de digitalización, otra apuesta por la
modernización, competitividad e internacionalización de las
empresas de las Islas Baleares. Estamos llenándonos la boca
todo el día de diversificar, el monocultivo del turismo, y tal, y
usted ha demostrado que realmente es un mensaje que ha
cogido, que es un mensaje que le preocupa y que está en esta
línea. Vamos a hacer más fuerte la industria, vamos a hacer más
fuerte la empresa, vamos a beneficiar el emprendimiento,
vamos a beneficiar al autónomo, vamos a ayudar a este
industrial o a este comerciante o a este empresario balear,
pequeño, que necesita una ayuda porque, yo lo he dicho en
muchas de mis intervenciones, no nos olvidemos que Baleares
es tierra de PYME. Nosotros tenemos aquí 10, 15 empresas de
un tamaño considerable, todas las demás son empresas
familiares o semi familiares que cada día luchan para sobrevivir
y poder consolidarse.

Me alegra, veo que usted sigue en la línea de consolidar
estas empresas y que su presupuesto tiene finalidad. 

El IDI, pues, hombre, la verdad, yo no soy muy conocedor
de la administración, pero suena bien: reconversión de una
agencia de desarrollo regional de Baleares, y sobre todo
seguimos en la línea, impulsamos proyectos de base industrial
que garanticen la presencia en todas las islas.

Y lo que me gusta como menorquín, me encanta, y tengo
una ibicenca a mi lado que estará encantada: reforzarán
Menorca y se desarrollará Eivissa. Muy bien que a las islas
pequeñas se las tenga en cuenta. Estamos un poco cansados de
que las islas pequeñas siempre pasemos desapercibidas, y usted
está demostrando, tanto con sus visitas de agenda como con su
plan, que las islas pequeñas estamos contando y que apuestan
por ellas, para que también tengamos los mismos derechos y las
mismas obligaciones también que tiene la isla mayor.

Empresas, ya hemos hablado, hemos hablado de
autónomos. Sigo, es decir, pasamos al siguiente punto, trabajo.
Me alegra, me alegra trabajo, y aquí le voy hacer una fusión,
que usted lo tiene separado, para mi es muy importante:
IBASSAL sin trabajo no se entiende. Aquí no está haciendo
programas "markitenianos" que suenan bien, con proyectos que
no sabemos hacia dónde van y con asignaciones económicas
que luego no se ejecutan.

Estamos apostando por el trabajo, estamos apostando -como
digo- por la diversificación, estamos apostando por un trabajo
de calidad, estamos apostando para que se forme a la gente para
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las necesidades que se van a tener en estas islas en los próximos
años -y que ya se tienen ahora, es muy importante-, estamos
apostando por el diálogo entre todas las partes, y estamos
apostando -lo que me gusta mucho- por las inspecciones, pero
inspecciones en positivo, inspecciones constructivas;
inspecciones que a lo que ayuden es no a confrontar a todas las
partes, sino que ayuden a trabajar conjuntamente. Es mucho
más constructiva una inspección que sea capaz de poner un
plan de acción de rectificación que una sanción que, realmente,
lo único que hace es cobrar una sanción, que lo único que hace
es muchas veces descapitalizar al empresario para poder
ejecutar esa acción.

Qué más le voy a decir, conciliación e igualdad. ¡Ostras, el
PP, ¡eh!, el PP, tú, tenemos un presupuesto de 385.000 euros
para todas estas empresas que, con menos de 50 trabajadores,
que no entran en el Plan de igualdad -señores y señoras,"
burum, bum, bum"- ayudarles a que tengan un plan de igualdad,
que tengan una conciliación, que las familias, todas, estén en el
tipo de empresa que tengan, y que las empresas, todas, tengan
el tamaño que tengan, puedan dar conciliación a sus
trabajadores! ¡Enhorabuena!, espero que lo ejecute, para mí es
un tema muy importante social y es un tema que la derecha
vamos a llevar la bandera, y estoy seguro que nos apoyarán
todos.

Por otra parte, la conferencia sectorial, siguen apostando
por ella con una buena contribución económica para que sea
posible. Enhorabuena.

Y, esta parte sí que no la puedo pasar por alto: SOIB, con
el objetivo de seguir dando salida profesional en empresas y en
entidades del tercer sector a gente con problemas de
discapacidad o problemas de poder realizar un trabajo como
otros sí pueden; es fundamental que a esta gente se les ayude,
que a esta gente se les integre y que se ayude a estas familias,
porque estas familias también teniendo sus hijos pudiendo
trabajar y pudiendo incorporarse, o hermanos, también les
ayudamos a conciliar vidas. 

El acuerdo tripartito y fomentar el diálogo social.
Enhorabuena. Demostramos una vez más que somos capaces,
con ello también haremos todo lo de la carga del trabajo, del
turismo. Y, ¿qué le voy a decir? Yo solo le puedo felicitar,
cuando leo esto, me gusta. Espero que no nos decepcione, que
estoy seguro que no nos decepcionará porque es un presupuesto
hecho con la cabeza.

Y, luego, el IBASSAL. Felicito al director general que
tienen en el IBASSAL, es la primera vez que se escucha, se
oye, se lee, en unos presupuestos, planes de acción que están
pensados para una persona que sabe de lo que habla y que no
están hechos ni para quedar bien, ni para engañar al ciudadano.

Y, bueno, la energía. Demostramos que apostamos en
renovables, demostramos que estamos totalmente
comprometidos con el entorno, con el medio ambiente. El
incremento presupuestario es brutal, y estoy seguro que se
llevará a una ejecución racional y real. Sí le pido, por favor, no
caigamos en anuncios estériles y caigamos en realidades, es
más fácil llegar a 5 que nunca llegar a 25.

Y, nada, ya seguiré, le agradezco muchísimo el tiempo
dedicado, a este equipo, este trabajo tan profesional, y
seguimos luchando.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. López, por ajustarse al tiempo, que tenemos un
día intenso.

Ara, per tal de continuar, té la paraula el Sr. Conseller, per
donar resposta, per un temps il·limitat.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Muchas gracias, presidenta de la comisión. Estaba pensando
por dónde empezar, pero iba a empezar por darle respuesta,
también, al Sr. Rodríguez, que, si no me conoce, me va a
empezar a conocer. Cuando yo hablo de que la sostenibilidad
no tiene color político es que, en medio ambiente, los recursos
naturales, nuestro mundo, no tiene color político, o sea, todo lo
que sea para que no haya un papel en el suelo, para que los
residuos se gestionen correctamente, para que no seamos
capaces de emitir más huella de carbono, todo lo que sea para
reducir, ahí me van a encontrar. Es cuando digo yo que el
medio ambiente, la sostenibilidad, no tiene color político, a eso
me refiero, y ahí siempre me van a encontrar, y es una apuesta
personal que he mamado desde pequeño con mis padres. 

Cuando hablamos de cambio de modelo, no sé qué cambio
de modelo vamos a hacer, el modelo económico de Baleares
podemos evolucionar, podemos ir adaptando, somos una
economía de servicios perfectamente identificada con lo que
hacemos; gracias a Dios, somos un referente a nivel
internacional de todo, quizás menos en los datos de
siniestralidad laboral, pero yo creo que, cogiendo el hilo de lo
que decía el Sr. Castells -si me permite, Sr. Castells-, hablaba
de modelo, hacia dónde vamos, cuál es nuestro modelo; yo creo
que el modelo económico de Baleares, el modelo económico
por el que yo apuesto es un modelo económico correcto,
sostenible, adecuado, donde todas las fuerzas, todos los agentes
sociales, todos, tengan el mismo peso, donde haya consenso,
donde avancemos todos juntos de la mano.

Yo, cuando estaba en el sector privado siempre decía lo
mismo, y ahora lo digo más: el sector privado y el sector
público no tienen que ir de la mano, tienen que ir pegados,
tenemos que ir juntitos, porque al final el uno depende del otro
y todos los ciudadanos dependen de esa relación que tengamos
entre nosotros. 

En cuestión de energía. ¿Qué vamos a hacer con los
residuos? Pues mire, al final el residuo de las placas solares, los
residuos generados con las baterías de los coches eléctricos, no
soy yo quien tenga que venir a decir lo que se tiene que hacer,
pero ya se están utilizando las baterías de los vehículos para
mantenimiento en..., -perdón-, para captación de energía en los
edificios, en las viviendas, es una segunda vida útil de las
baterías de los vehículos. Yo sé que usted no es muy partidario
del vehículo eléctrico, yo sí, y de cualquier sistema de
movilidad que sea eficiente y sea sostenible.
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Energía, también, estábamos comentando si vamos a
aprobar el Plan de transición energética y cambio climático:
evidentemente. Evidentemente, lo vamos a revisar, lo vamos a
analizar y lo vamos a aprobar porque es una guía para todos; se
ha trabajado en él, vamos a seguir trabajando en él y vamos a
ponerlo en marcha, y seguramente, también, pidamos
participación de todos para las propuestas que hagamos,
tenerlas consensuadas. 

Sí, estamos hablando de un colapso de expedientes que nos
hemos encontrado en energía, hemos tenido que mejorar la
dotación presupuestaria, los recursos y las personas para poder
sacar todos los expedientes. ¿Es difícil encontrar ingenieros,
personal técnico? Es muy difícil, usted lo sabe, Sr. Rosa, no
solamente personal técnico, ingenieros y albañiles, y
electricistas y chóferes es difícil, pero es un reto al que tenemos
que enfrentarnos, que tenemos que dar solución. Sí, es verdad,
hay plazas dotadas y que no están cubiertas en la Dirección
General de Energía y en otras direcciones generales, y ese es un
reto con el que estamos trabajando, por eso estamos buscando
fórmulas, y por eso ya hemos encontrado una para mejorar los
equipos y poder dar salida a todos esos expedientes
complicados.

Usted decía, también, los fondos se acaban. Estamos
hablando con el IDAE, estamos hablando con otros
organismos. ¿Vamos a reclamar? Claro que vamos a reclamar,
pero lo que sí que tenemos que conseguir, y lo estamos
exigiendo, es que tenemos que -entre todos, el sistema, sobre
todo Madrid- mejorar las bases reguladoras de las
convocatorias, porque son farragosísimas, que están
redundando todavía más en el colapso de expedientes, falta de
recursos, expedientes complejos, porque complejas son las
bases reguladoras, y tenemos que ser capaces de simplificarlo,
no nosotros, solamente en Baleares, en toda España.

Eso es una complejidad que existe y que tenemos que
buscar para darle soluciones.

En temas de la siniestralidad laboral, lo he comentado, lo
han comentado prácticamente también todos ustedes, la
dotación que destinamos van para las oficinas de medición de
cargas de trabajo en hostelería, es una apuesta decidida. No
estamos eliminando nada, estamos haciendo un cambio de
paradigma, en Baleares siguen, seguirán y reforzaremos si hace
falta, el Plan de inspección de trabajo que se ejecuta durante
todo el año. Durante todo el año hay un plan de inspección de
prácticamente 20.000 inspecciones, con un cuerpo de
inspectores propio de Baleares que, si es necesario reforzarlo,
lo reforzaremos. Pero eso no quita para que ajustemos los
recursos, los asignemos correctamente, y dotemos de esa
partida para un tema que consideramos prioritario, que es
ayudar a los agentes sociales, a través de las oficinas de
medición de las cargas de trabajo en hostelería para ayudarles.
Estamos hablando de sindicatos, estamos hablando de
patronales, igual que tienen las oficinas de igualdad. Saben
cómo funcionan, hemos hablado con ellos y están precisamente
contentos y están muy de acuerdo en avanzar en esta línea.

Perdone, Sr. Castells, un tema que ha dicho usted y me ha
llamado la atención, innovación, también alguien más lo ha
comentado. Innovación está solamente en un sitio, en este

govern innovación está todavía solamente en un sitio, otra cosa
es que pueda causar en algunos momentos algo de confusión
que el IDI, la segunda I sea de innovación, al final toda la
innovación está en una misma conselleria. Está la Fundación
BIT, el IDI no está ahí porque no es innovación. Igual que la
política de clusters, la política de clusters estará en innovación,
antes estaba en el IDI. ¿Eso quiere decir que no tenemos que
estar desde la Agencia de Desarrollo Regional, no tenemos que
estar con la industria química? ¡Claro que sí! Aunque tiene su
cluster, o la industria náutica, ¡claro que sí!, aunque tiene su
cluster, y la política de clusters se centra, igual que la de
innovación, a través de esta conselleria, con todo lo que lleva
innovación, eso lo tenemos.

Usted dice que ha sido una gota malaya, le pido, por favor,
que lo siga siendo conmigo, porque los esfuerzos que estamos
haciendo, precisamente para que la innovación tenga un único
cuerpo de profesionales, de direcciones, de departamentos, para
ser eficientes, eso le pido por favor que siga, porque también es
un empeño mío muy importante. 

En temas de industria, en tema de ley de polígono, no se
extrañen si el año que viene vengo aquí a defender unos
presupuestos, donde esa partida de 30.000 euros, a lo mejor son
30 millones, ¿por qué? Porque el objetivo de la ley de
polígonos, que va a ser consensuada por todos, precisamente,
es ayudar a la mejora de competitividad de las empresas,
¿cómo? Ayudando, por un lado también a la mejora de
competitividad de los propios polígonos, de las propias áreas
empresariales. Hemos empezado a esbozar, a diseñar esa futura
ley de polígonos, para sentarnos con todos y cada uno de los
agentes, colegios profesionales, ingenieros, los que haga falta,
todos los que tengan algo que aportar. Pero necesitamos unas
bases, una primera música, porque inicialmente hasta colegios
profesionales pensaban que lo que pretendíamos era, con esto
de mejorar las infraestructuras, hacer más polígonos, definir
cuál tiene que ser el ancho de las aceras, definir cuál es el
ancho de los colectores. No, una ley de polígonos no va a entrar
ahí, estamos haciendo un primer esbozo de música, para
sentarnos con todos los agentes, con todos ustedes también,
para exponerlo y para avanzar. 

Al final hemos de mejorar la competitividad de las
empresas, hemos de mejorar la competitividad de las áreas
empresariales. Cuando digo una dotación al día de mañana, a
ser posible el año que viene, ¿para qué?, para montar planes de
movilidad sostenibles, para hacer líneas de transportes
adecuadas, para ayudar a los trabajadores, en políticas de
conciliación, a través de escoletes laborales ubicadas en los
polígonos industriales. Todo eso requiere un análisis, una
reorganización y, lógicamente, buscar en todo momento la
implicación de todos y cada uno de los agentes, empezando por
el empresario. El empresario, aunque esté en un polígono que
esté recepcionado, en un polígono público, no puede mirar para
otro lado y decir: yo pago mis impuestos, que esto me lo
arregle el ayuntamiento. No, el empresario tiene que implicarse
y todos los ayuntamientos, los consejos insulares, el propio
Gobierno balear, y eso es lo que pretende también una ley de
polígonos, establecer las reglas del juego, el papel que tiene
que tener cada uno que nadie mire para otro lado.
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Hemos hablado, he comentado el tema de una forma
separada, discúlpenme, quizás lo tendría que haber enlazado
más con la Dirección General de Trabajo. Pues sí, el IBASSAL
es un instrumento eficaz y válido para todas estas políticas que
estamos articulando, para la lucha contra la siniestralidad y esa
partida que sale, reorganizamos desde la Dirección General de
Trabajo, evidentemente se destina a IBASSAL, para poder
articular todas estas medidas, a través de todos los agentes de
que estábamos hablando. 

¿Hemos recibido una herencia, una dotación importante del
SOIB? Sí, bendita sea, el reto es gestionarla correctamente, el
reto es gestionarlo y no tener que llamar a Madrid y decirle:
esto no lo hemos podido ejecutar. Eso es un reto importante en
el que estamos y vamos a continuar buscando en todo momento
la eficiencia de todos y cada uno de los euros del presupuesto
público. Lo dije aquí en mi otra comparecencia, le digo que el
dinero no es público, es de los ciudadanos, y nuestra
responsabilidad es asignarlo correctamente. Esa será también
mi gota malaya, Sr. Castells.

¿Cómo hemos de ayudar a la industria? Fomentando la
industria, hoy día hablamos de industria y parece que cabe
todo, hablamos de la industria turística, de la industria sanitaria.
No, la industria, como tal, tiene un peso relativo en la economía
balear, como también tiene un peso relativo en toda España, y
lo que tenemos que hacer es defenderla, impulsarla y buscar
nuevas herramientas para que compitan en el exterior. Tenemos
empresas pequeñas y empresas muy potentes, incluso empresas
de calzado, que están compitiendo a nivel internacional, porque
están ofreciendo un alto valor añadido al producto que ellos
hacen. Tenemos que estar ahí y tenemos que estar en todas las
industrias, vuelvo a decir, cuando hablamos de cambio de
modelo, sabemos que el modelo de industria y el sector
primario, también tienen el peso que tienen en la economía
balear, pero desde esa conselleria y desde las distintas
direcciones generales, vamos a luchar y vamos a defender que
esto sea así. 

Comercio. Me decía antes que hemos bajado la dotación, 2
millones. La verdad es que había un fondo tecnológico del
comercio que terminó, un MRR, terminó y cuando haya más, 
lo reclamaremos y los utilizaremos para la mejora de todo el
tejido, el comercio de Baleares. 

Hablamos de los bonos comerciales. Pues, los bonos
comerciales son un instrumento muy bueno, muy eficaz, para
que no sigan siendo lo que hasta ahora han sido los bonos
comerciales; estamos redefiniendo qué tienen que ser los bonos
comerciales, hemos incrementado la dotación presupuestaria.
Tenemos que vincularlos a una estrategia sostenible, mejora del
comercio, evidentemente, en lo que no tienen que convertirse
es en lo que han sido hasta ahora, simplemente un saldo a
disposición del ciudadano, para que compre lo que quiera,
donde quiera y como quiera. Hay que incentivar el producto
local, hay que incentivar el comercio de proximidad y, sobre
todo, el comercio tiene que dar algo más, y estamos hablando
ya con las distintas patronales de comercio, ellos están de
acuerdo, tienen que hacer algo más en materia de
digitalización, en materia de incentivar el producto local, en
materia de cualquier estrategia de sostenibilidad, en materia de
digitalización, de posicionamiento de mercado. El comercio

está dispuesto y nosotros también, pero tenemos que ir un paso
más allá en los bonos para el comercio, pero que se han
demostrado que son necesarios, porque no solamente ayudan a
las familias, sino también ayudan al tejido comercial y ayudan
a utilizar como palanca, para incrementar la economía. 

Economía social, políticas de responsabilidad social, hemos
incrementado, el año pasado estábamos en 1.780.000, este año
la dotación son 2.060.000 para el año 2024. 

En definitiva, eso son las reflexiones así generales que
quería compartir con ustedes a raíz de sus preguntas,
seguramente me dirán es que no me ha contestado esto, es que
no me ha contestado lo otro, pues, vamos a intentar dar
respuesta a todas las cosas y, repito, que siempre estaremos a
disposición de todos ustedes para matizar todas las partidas. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Conseller. Els torns de rèplica, començam els
torn de rèplica, té la paraula el Grup Parlamentari Socialista, el
Sr. Pou, per un temps màxim de cinc minuts. Els agrairia que
s'ajustin al temps. 

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Conseller, li agraïm les
seves explicacions. Sí que ens queden encara en el tinter alguns
dubtes, li demanàvem per les polítiques d’innovació a la seva
conselleria. Vostè diu que no en té, té un programa a indústria,
el 542, amb 4 milions d’euros, anomenat “innovació”. No sé si
és que ens dóna pistes per poder fer esmenes per buidar aquest
programa, però té aquesta partida. Estarem contents de poder
dedicar 30 milions d'euros a indústria, vostè s’ha posat la fita.

Després, en termes de comerç, la pregunta és si en els bons
tecnològics vostè hi creia o no, perquè l’important no només,
i ho deia abans el Sr. Rosa, és si s'acaben els MRR, si creiem
en una política i hi ha 400 milions d'euros extra, doncs, vostè
el que ha de fer és lluitar per mantenir aquesta política.

En el cas del SOIB, el mateix, també una caiguda
pressupostària, repetesc, 11 milions d'euros a corporacions
locals. No em digui que no té fons finalistes, perquè té més
recursos per als pressupost que l'any passat. Miri’s l’ordre de
distribució de pressuposts. Per tant, el que tenim és una falta de
voluntat política. Per tant, el que tenim són moltes àrees que el
projecte que deia el Sr. Castells ens apunta a una pèrdua
d’intensitat del seu interès.

Però tenc poc temps, i deixant clares aquestes qüestions
d’indústria, de comerç, del SOIB, ens preocupa, i no ha respost,
que diu que parla del diàleg social, però en participació
institucional hi havia 1.500.000 euros i s'ha reduït a 1.300.000
euros. Les matemàtiques són les que són, si em pot explicar,
per segona vegada li ho deman, què està succeint.

I, d'altra banda, el que sí veiem amb preocupació és que tots
els temes de qualitat del treball no són una prioritat per al seu
govern. Tornam a entrar en el tema del pla de lluita, vostè ni ha
mostrat els resultats del pla de lluita, ni els ha mostrats, i ens
agradaria saber, suposant que són similars als de l'any passat,
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si vostè no creu que si la meitat dels contractes analitzats estan
en frau de llei, no és important una reflexió per continuar en
aquest sentit?

No tornaré insistir, a més, per contradicció, amb el que deia
del diàleg social, perquè en aquesta qüestió el més normal d'un
govern és si s'ha adoptat amb diàleg social, és tornar-ho entrar
en diàleg social. Perquè avui vèiem als diaris, repetesc, que la
majoria dels agents econòmics i socials estan a favor del
manteniment d'aquest pla. Per què no mostra els resultats? 

Vostè després fa un exercici matemàtic per desviar
l'atenció, diu que els 400.000  euros del Pla de lluita se n'han
anat a l’IBASSAL. Si això és així, cosa que no crec que ho
sigui, això vol dir que vostè, perquè el pressupost de
l’IBASSAL és pràcticament el mateix, vostè ha eliminat un
30% de la resta de polítiques de l'IBASSAL. Què ha eliminat?
Vostès tenen el mateix pressupost, i vostè aquí el que diu, per
tant, és que renuncia a les dues coses. Li repetesc, Sr.
Conseller, una cosa és la precarietat i l’altra és la sinistralitat
laboral, que van juntes en el sentit que la precarietat genera
sinistralitat. Per tant, al final vostè no atén aquestes qüestions.
I ens preocupa, perquè crec que amb 400 milions d'euros no
trobar 400.000 euros per a aquest programa, que ha donat
millores de condicions a 50.000 treballadors, és un element de
preocupació.

També, la veritat, ens sobta prou obrir avui el diari i veure
que resulta que el seu argumentari és calcat al del gerent de la
CAEB. Jo no sé quin dels dos origina l'argumentari.

No insistiré per al·lusions al Sr. López, perquè no està
permès, però crec que dir que el currículum de l’anterior
director no estava a l'alçada crec que ha estat un moment
d'eufòria, però li puc assegurar que és una persona molt
competent i va demostrar que l’IBASSAL va estar a l'alçada
quan hi havia la pandèmia. 

Per tant, caiguda de recursos a coberts, falta de compromís
i caiguda de recursos en el SOIB, despreocupació dels temes de
qualitat laboral, fora pla de lluita, l’IBASSAL no incrementa el
pressupost. I vostè, a més, Sr. Conseller, poc a poc es deixa
llevar la cartera. Es deixarà llevar la cartera amb els llits
elevables i deixarà no tenir projectes de l’ITS. Moltes de les
qüestions que hagués pogut fer les hagués pogudes finançar
extra amb fons ITS, per tant, no importa anar a Madrid per
trobar fons, el que s’ha de fer és lluitar internament dins el
Govern i entendre que una qüestió de diàleg social que s'havia
aprovat era que hi hagués recursos per a formació i ocupació
dintre de l’àmbit de l’ITS.

Per tant, preocupació perquè hi ha moltes línies que fan
com els crancs, un pas enrere. 

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pou. Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula
el Sr. Rodríguez.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ: 

Gracias, Sra. Presidenta. Ha dicho, el Sr. San Pedro, que si
yo no le conozco, le acabaré conociendo, si usted no me conoce
a mí, también me acabará conociendo.

No le vamos a compartir jamás los ODS, la Agenda 2030
ni esta religión climática, a la que muchos de ustedes se han
entregado con auténtica devoción de conversos. Tenemos
diferencias en cuanto a la importancia de la huella de carbono;
sobre la incidencia muy negativa que va a tener para nuestra
industria turística el uso de los biocombustibles en la aviación,
que hacen que se encarezca muchísimo de momento el precio
de los billetes, veremos cómo afectará eso a la competitividad
de nuestro destino. Tenemos también diferencias sobre cuáles
son las alternativas a los combustibles fósiles, que desde
nuestro punto de vista la principal de todas ellas es la energía
nuclear, y no llenar nuestro territorio de molinos o de placas
solares; y también esa autoimposición, casi única en el mundo,
que nos prohíbe explotar nuestros propios recursos naturales en
lo que se refiere a esos combustibles fósiles que tenemos en
nuestra nación. 

Pero yo no quiero meter el dedo en la llaga de lo que nos
separa, sino de lo que nos une. Como ya le he dicho antes, la
música de los presupuestos de su conselleria nos gusta. Para
nosotros es fundamental el tema de hacer a nuestra industria
competitiva y no solo dependiente del tema turístico, que es
fundamental y que nosotros apoyamos. Lejos de nosotros
cualquier tipo de turismofobia; todo lo contrario, es el motor de
nuestra economía y hay que impulsarlo, y ahí están además
nuestras grandes cadenas hoteleras que son un referente
mundial y que están repartidas prácticamente por todos los
continentes. 

Pero también hemos de poner en valor, y voy a citar un
ejemplo concreto, ya que es en positivo, no me duelen prendas
en citarlo por el nombre, empresas como la que usted conoce,
como, por ejemplo, Sampol; una empresa que ha conseguido
importantísimos contratos internacionales de primer nivel y que
es una empresa mallorquina, y que ha demostrado que desde
Mallorca se puede dar el salto si se tiene la capacidad, la
inversión, el soporte técnico para hacerse una compañía
referente en el ámbito internacional. Porque los que si
tuviéramos pelo, peinaríamos canas, nos acordamos de lo que
eran estas islas hace 50 años, lo que era nuestra industria
bisutera, por ejemplo, en Menorca, y que por desgracia
prácticamente ha desaparecido; lo que era nuestra industria de
piel y del calzado. Esas industrias, evidentemente, han dejado
muchas veces de ser competitivas porque no pueden competir
en precio con competencias de mercados como el chino, que
tiran los precios, pero sí podemos competir en aquellos sitios
donde nos hemos hecho hueco, que es en el diseño, en la
calidad de nuestros productos, ahí sí podemos competir, que es
ese valor añadido que pueden tener los productos que nosotros
fabriquemos en Mallorca frente a la producción masiva, porque
en precio, evidentemente, no vamos a poder competir, y yo
creo que es muy importante que se invierta, que se hagan
esfuerzos precisamente no solo en apoyar a estas empresas, que
aportan valor añadido a sus productos, sino que también les
ayudemos a ese salto al exterior, a exportar nuestros productos,
a llevarlos como escaparates y apoyo para que puedan ir a
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ferias internacionales, para que puedan darle publicidad,
porque muchas veces es verdad que hay empresas que, siendo
punteras en temas como el diseño o la calidad, pues no cuentan
con los fondos necesarios para poder darse esa proyección
internacional.

Sin duda, muchos de nuestros productos serían muy
competitivos si fuesen conocidos en el mercado exterior, y en
eso coincido con el Sr. Castells -y muchas veces me asusto de
lo mucho que coincido con el Sr. Castells-, en la importancia de
no poner en marcha una repartidora, como se hizo en el
gobierno anterior, sino en utilizar con mucha racionalidad el
dinero que -no olvidemos- procede del bolsillo de los
ciudadanos, que nosotros manejamos el dinero que es de todos,
no aquello de que el dinero público no es de nadie, que dirían
algunos, no, el dinero público que tenemos es el que procede
del bolsillo de nuestros ciudadanos, y lo hemos de utilizar con
muchísimo, con muchísimo rigor.

Y, por último, y viendo que hoy nos ha dado por los símiles
taurinos, Sr. Conseller, va a tener usted todo nuestro apoyo en
el desarrollo de estas políticas, que consideramos que es muy
importante, pero no nos cobardee usted en tablas con algunos
temas ideológicos. 

Muchas gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gracias, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari MÉS té la
paraula el Sr. Rosa, per un temps màxim de cinc minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Sáenz de San Pedro,
vostè parlava que reforçam la capacitat de gestió, jo li he
demanat específicament com ho hauria de fer, vull dir, tenen
prevists 400.000 euros per a dotació de nous serveis, dels quals
330 van a l'antiga Direcció General de Residus, al programa de
gestió residus, per tant, n’hi ha zero concretament en matèria
d’energia a la Direcció General d'Energia, m'agradaria saber si
em pogués especificar com ho farà.

Fins ara, la immensa majoria de les necessitats
suplementàries que ha tengut la Direcció General d'Energia
s’han cobert amb Tragsa, vostè sap -o si no, demani-ho al Sr.
Viu- que això té un cost suplementari, és temps personal que,
maldament estigui qualificat, té un sou prou més baix que el
que cobraria un funcionari equivalent a la CAIB i, a més a més,
si li pagam un suplement, uns beneficis, uns marges de
beneficis a una empresa que -maldament sigui pública- se'n du
un marge de benefici. I jo crec avui, aquí, hem de fer un
plantejament com a govern, això és completament la limitació
que ens autoimposam que el Govern no pugui contractar a
través del SOIB de forma directa, crec que ho hauríem de
replantejar perquè en casos com aquests és completament
desproporcionat que Tragsa s’endugui un marge de benefici i,
a sobre, els treballadors cobrin menys. Aquí jo crec que ens hi
trobarà per donar-li suport.

Li he demanat, en parlar de matèria de la Direcció General
d'Energia, concretament en matèria de calderes i finestres, si

ens pogués especificar. Jo crec que és una qüestió important i
que val la pena fer una línia específica amb fons propis, ho dic
perquè les línies que ens venen de l’IDAE són completament
impossibles, deuen tenir els enginyers més intel·ligents del
món, però fan línies d'ajudes que ens obliguen a demanar 27
papers diferents per a cada convocatòria. Per tant, això és a la
pràctica impossible. Si ja és impossible per a qualcú que té
capacitats i doblers i recursos, per a una família amb pocs
recursos encara és més complicat perquè moltes vegades, vull
dir, no pots pagar un enginyer que et faci la tramitació. Si ens
pogués especificar, li agrairia.

Veig que també ha desaparegut una línia d'ajudes d’1,5
milions que gestionava el Servei de Canvi Climàtic, que és la
línia Adapta, que era un programa per a adaptació de municipis
al canvi climàtic. La situació del canvi climàtic no fa més que
créixer i la necessitat d'adaptar-se és encara més urgent; eren
fons propis finançats al 55% per FEDER, m'agradaria saber per
què desapareix i si fa comptes que al llarg de la legislatura es
pugui recuperar. A mi m'agradaria, crec que és una qüestió que
més que desaparèixer, hauria d'incrementar-se.

En matèria de residus, també dins la mateixa direcció
general, m'agradaria si em pogués especificar com es repartirà
el cànon de residus i, si els 7,7 milions d'euros de capítol 7 per
a subvencions per a empreses, quin tipus de línia d'ajudes pensa
fer o com pensa destinar-los, li agrairia.

També, en matèria de gestió, la Direcció General d'Energia
va desbordada i té molts reptes. Jo li qüestion si la línia
d’ajudes de substitució de l'amiant no l'hauria de tramitar més
aviat la Direcció General de Política Industrial que, primer, ja
té les relacions amb el sector industrial, que és on se
circumscriu la immensa majoria de l'amiant que tenim a les
Illes Balears i, a més a més, té una capacitat de gestió que -
maldament tenguin molta feina- crec que, entre cometes, en
tenen menys que la Direcció General d’Energia. Per tant, jo
crec que seria bo per a tots que aquesta línia d’ajudes la
gestionàs la Direcció General de Política Industrial.

En matèria de treball, vostè ha dit que si és necessari
reforçar la Inspecció de Treball, la reforçarà; jo li estenc la mà
i li dic, si som capaços de trobar 400.000 euros entre partides
que considerem des del Parlament que no són tan necessàries
com el reforç de la inspecció laboral, acceptarà aquesta
esmena? Perquè jo crec que és important. Vostè potser no ho
considera tant, i crec que -coincidesc amb vostè- que ens fa
falta la prevenció, però fa falta també la inspecció, i tant que
falta la inspecció, que vostè ha pressupostat 1.100.000 euros en
multes en matèria de treball, per tant, de qualque banda han de
sortir aquestes multes. Però, bé, coincidesc amb el Sr. López
que més que les multes, el que ens interessa és que les empreses
millorin en aquest sentit i les inspeccions, entre altres coses,
serveixen ni que sigui per forçar que aquells que no voldrien
fer-ho d'entrada, ho facin.

En matèria de residus -tornant als residus-, m'agradaria
saber si ens pogués explicar, perquè la memòria parla d’un pla
pilot d’SDR, que és una cosa que estava prevista abans, si
pogués especificar quina quantia hi reserva.
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I, després, li he demanat pel soterrament de línies
elèctriques. Jo ja li he dit que crec que no és una prioritat en
absolut per a la ciutadania, però vostè ho du a la memòria, jo,
com que són 128 milions d'euros en total d'inversió o de
transferències, de capítol 7 -i vaig acabant, Sra. Presidenta-,
m'agradaria..., és impossible, amb la informació que tenim,
saber quina quantia reservarà a això i m'agradaria si ens ho
pogués explicar.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sr. Rosa, ha clavat el temps. Pel Grup Parlamentari
Mixt té la paraula el Sr. Josep Castells. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta, i gràcies per les seves respostes.
Sr. Conseller, li he d'agrair la seva sinceritat, perquè quan vostè
ha dit bé el canvi de model econòmic, vostè mateix ha dit, bé,
el modelo económico..., ha vingut a dir que vostè no està per un
canvi de model econòmic. Està molt bé, hi tot el dret. Nosaltres
sí, és a dir, nosaltres lluitem contra l'excessiva dependència del
turisme, i vostè ha estat molt sincer amb la seva resposta.
Vostès no, ho han dit en moltes expressions, amb una actitud
que jo considero que és conformista respecte de la realitat
econòmica de les nostres illes: somos una economía de
servicios, creo que nuestro objetivo pues es un modelo
correcto, equilibrado, la industria y la agricultura tienen el
peso que tienen; vostè, és a dir, a través de totes aquestes
expressions que vostè ha dit, doncs crec que ha estat molt clar
i, per tant, a mi això m'ha xocat, per què?

Perquè, és clar, vostè, la seva conselleria està en el lloc
número 4 de l'escalafó, darrera, la presidenta, darrera el
vicepresident i darrera la consellera de Presidència, jo ara,
després d'aquesta resposta que m’ha dit vostè, no, qui hauria
d'estar en el número 4 de l’escalafó és el Sr. Bauzá. És a dir, si
aquest govern no considera que l'excessiva dependència del
turisme és un problema de fons que llastra el benestar dels
ciutadans de les Illes Balears, a veure, segurament vostè deu
tenir molts mèrits, però és al lloc número 4 de l'escalafó, però
realment el seu programa de govern no justificaria aquest lloc
en l’escalafó, i això a nosaltres ens decep. Perquè nosaltres
creiem que el turisme està molt bé, ha aportat molt benestar a
un determinat moment de la història o del desenvolupament
econòmic de les Illes Balears, però en aquests moments aquesta
excessiva dependència genera unes externalitats excessivament
negatives.

I per això en 20 o 25 anys hem passat de ser la comunitat
autònoma més rica d'Espanya, a trobar-nos al lloc número 7 o
el número 8. I em preocupa que el Govern de les Illes Balears
no digui: home, doncs, aquí hi ha un problema, i això ho hem
de corregir!

Està molt bé, m'ha agradat el símil aquest que el sector
públic i privat no ha d'anar juntos, sinó pegados, m’ha recordat
-i permeti’m la frivolitat- aquella cançó de Sergio Dalma, de
bailar pegados, bé, això ha estat molt bé, escolti, anar pegados
està molt bé, però cap on?, cap on? Perquè, de fet, vostè ha

vingut a dir que la seva gestió és que tot es quedi com està,
però que millori una mica, que es gestioni més bé. Per tant, jo
veig que és un programa, en aquest sentit, molt poc ideològic
o molt poc programàtic, si no dir, bé, gestionem bé.

I, per tant, aquí vaig a la segona pregunta que li he fet,
potser l'única pregunta concreta que li he fet, i ara la hi formul
encara més concreta: vostè ha dit que hi ha un col·lapse
d'expedients, llavors, pensen acompanyar tota aquesta política
d'ajuts, ajuts, ajuts, ajuts d’alguna innovació per millorar la
gestió administrativa? Perquè, si no, i pot semblar que aquesta
pregunta no és pressupostària, però és molt pressupostària,
perquè si no milloren això, el paper ho aguanta tot, els
pressuposts ho aguanten tot, vostè pot posar molts milions a les
diferents línies d'ajuts, però si realment no són capaços de
gestionar-los amb més eficàcia i més rapidesa, no assoliran el
seu objectiu.

I aquí em porta a parlar del tema dels bons, els bons
comercials que jo li he dit: em sembla molt bé el plantejament
que fan; però també pensi una cosa, com més complexitat
afegim, perquè, és clar, normalment volem fer unes polítiques
que vagin a atacar el problema, és clar, això normalment és més
complex, és clar, és molt més fàcil repartir els diners a tant per
barba que dir: no, a veure, mirem-ho, vostè quines mesures
aplicarà de modernització?, quines mesures aplicarà de gestió
de residus?, quines mesures...? És clar, tot això està molt bé, jo
ho aplaudesc, és molt més intel·ligent, però també dificulta la
gestió. Per tant, si això no va acompanyat d’uns canvis en la
gestió, pot acabar essent una política frustrada.

Molt ràpidament el tema de la innovació. Li agraeixo la
seva resposta, m’ha convençut, i està molt bé, perquè vostè, a
més a més, sempre es referia a l'IDI parlant de l'Agència de
Desenvolupament Regional. A mi m'ha sobtat a la seva primera
intervenció, i ara ho ha explicat molt clarament. I estic d'acord
amb vostè, realment innovació, innovació l'IDI no és la seva
funció, encara que tingui aquest nom, perquè la  paraula
innovació és una paraula d'aquestes recurrent, una carta que
serveix per a tot i, és clar, s’ha de ser molt més precís a l'hora
d'utilitzar aquest terme.

Després, per acabar, respecte del tema dels bons
comercials, m'ha agradat que vostè ha dit una cosa que suposo
que al Sr. Rodríguez li deu haver sonat diabòlicament, perquè
diu: escolti, els bons comercials han de ser una cosa diferent,
no han de servir para que la gente compre lo que quiera,
dónde quiera y cuando quiera”, o sigui, tot l’oposat de la
hiperllibertat aquesta que defensa VOX. És a dir, vostès
obliguen els ciutadans a uns comportaments a través de les
seves polítiques. Per tant, a mi em sobta i m’admira que VOX
doni suport a aquestes polítiques.

Jo, Sr. Rodríguez, no hi entenc de temes taurins, és una
llacuna que tinc en la meva formació i que no tinc previst
compensar properament, i això de les taules no he entès de què
anava, però, escolti, per temes ideològics -per temes ideològics-
vostè hauria presentar una esmena a la totalitat a aquesta
conselleria, perquè, escolti, no fan més que subvencionar, que
repartir diners, dir als ciutadans on han de comprar, com han de
comprar i quan han de comprar. Per a algú com vostè, que
considera que la sobirania alimentària és poder anar cada
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vespre al Mercadona i decidir què menjarà per sopar, que
aquesta frase és una frase realment molt característica del seu
pensament; escolti, per tant, vostè, que es donin ajuts, en aquest
cas a l'agricultura, perquè no és competència d'aquesta
conselleria, ajuts a la indústria, que es donin ajuts al comerç...
i que, per tant, s'utilitzin els diners públics perquè es transformi
la realitat, doncs, m’imagino que hauria de merèixer la seva
reprovació.

En aquest sentit, crec que seria més lògic que presentés una
esmena a la totalitat d'aquesta conselleria VOX que no pas
MÉS per Menorca. És a dir, crec que en aquest sentit, malgrat
les crítiques que jo he fet al seu programa, no s'allunya tant del
tipus de política que nosaltres faríem. Tal vegada nosaltres la
faríem amb una intenció més clarament de diversificació de
l'economia. Jo he vist que vostè, no sé si ha emprat aquesta
paraula en algun moment, a la segona intervenció, per
descomptat, no, i, probablement, a la primera tampoc. Bé, molt
bé, li agraeixo la sinceritat, ja veig que aquesta no és una
prioritat d’aquesta conselleria.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Castells, hauria d’anar acabant perquè ja s’ha passat el
temps.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Ja he acabat, Sra. Presidenta, i moltes gràcies per la seva
benevolència.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, moltes gràcies, Sr. Castells. Pel Grup Parlamentari
Popular té la paraula el Sr. López.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

 Gràcies, presidenta. Bé, jo m’havia aturat a l'IBASSAL, a
l’IBASSAL, sí, hi ha un projecte que crec que és remarcable i
que volia realment felicitar-lo i en el qual tenim moltes
esperances, que és el projecte Empresa Saludable, juntament
amb la Direcció General de Salut Pública i la Direcció General
de Salut Mental, una coordinació entre administracions en un
col·lectiu que té uns problemes molt importants i que està molt
estigmatitzat socialment. 

Volia aprofitar també perquè, igual m’he expressat
malament o s’ha interpretat malament, però jo en cap moment
no he volgut valorar tècnicament el professional que abans
cobria la Direcció General de l'IBASSAL, simplement, jo
parlava d’una persona que en aquests moments cobreix la
posició des d'una visió molt important de treballador empresa,
que al cap i a la fi a l'IBASSAL en el que treballa és a cercar
eines de treball que donin seguretat i que ajudin les dues parts
a funcionar millor. Em referia a això, si he ofès algú, a mi no
em cauen els anells per demanar perdó, perquè l'últim que vull
fer en aquesta vida és ofendre ningú.

Per una altra part, Sr. Consejero, siga practicando la
escucha. Es muy importante que dialoguemos con los agentes
sociales y le voy a remarcar una cosa, por todas las dudas que

la gente tiene que haya bajado el presupuesto: el diálogo no se
paga, el diálogo se practica, y aquí es muy importante que
sigamos con ello y que demostremos que somos un partido y
que tenemos un gobierno que es capaz de dialogar con todos
los agentes sociales, sin tener en cuenta ni procedencia, ni
ideología, ni color, ni nada, simplemente siempre buscando el
bien general y el interés general de todos los ciudadanos de
Baleares. 

Por otra parte, y ya para finalizar, sí quiero remarcarle
que para mí nos han presentado un presupuesto que mira al
futuro, un presupuesto racional, expansivo al mismo tiempo,
ejecutable, que es muy importante, y que cubre las necesidades
reales de la economía y de los ciudadanos de las Islas
Baleares. 

Sí que le pido que sigamos trabajando, que vayamos
seriamente para mejorar el día a día de todos los trabajadores
y todos los empresarios, y que nos tiene a su disposición para
lo que necesite. 

Mucha gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. López. Ara, per continuar oferint informació,
si vol, té la paraula el Sr. Conseller, sense temps limitat.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias, presidenta. Sr. Rodríguez, sus diferencias y las
mías, evidentemente, son patentes, yo también tengo
diferencias con mucha gente, seguramente con todos ustedes,
las tengo hasta con mis hijos, pero eso no nos evita que nos
demos la mano, nos abracemos y caminemos juntos, y tenemos
que ir juntos en aquello que nos hace competitivos y nos hace
crecer, y separemos nuestras diferencias, y por eso (...) ustedes
el diálogo, en este conseller siempre va a estar.

Yo no soy taurino, yo no he ido nunca a los toros, se lo
tengo que reconocer y no le puedo hacer ningún comentario, ni
ningún símil taurino, cuando hablaba usted también de la
música, de que suena muy bien, hay que ponerle letra, pero sí
le hago un símil un poquito más sofisticado, tecnológico, que
es cuando el maestro Yoda le decía al joven Skywalker: “Hazlo
o no lo hagas, pero no lo intentes”. Aquí hemos venido a
trabajar, a hacer las cosas, no a intentarlo, no a intentar mejorar
las cosas, a hacerlo, y ese es el compromiso de este conseller y
de todo este equipo.

Sí, la verdad es que hay un colapso de expedientes, tenemos
que meter muchas medidas para solucionarlo, pero sobre todo,
tanto con esto como con los bonos comerciales, tenemos una
obligación y lo estamos haciendo, que es medir, medir y medir,
analizar el dato, saber hacia dónde vamos. De hecho, en la
propia Dirección General de Energía ha habido un incremento
de dotación de 200.000 euros, precisamente para herramientas
de gestión, para que nos ayuden a medir. El propio ordenador
del director general, quema todos los días analizando todos
estos datos y buscando puntos de mejora en la tramitación de
estos expedientes, tiene análisis diarios de la mejora de los
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expedientes de todo este bloqueo, viendo dónde podemos
mejorar y mejorando y estableciendo un programa para llegar
al objetivo que nos hemos marcado, que es prácticamente en
junio o julio del año pasado poder tener ya una situación
normal, porque no nos engañemos, van entrando nuevos
expedientes, van entrando nuevos expedientes y tenemos que
ser ágiles y eficientes en la tramitación, y en la búsqueda de
técnicos para que nos ayuden a valorar y a instruir estos
expedientes, que muchas veces simplemente es abrir el
expediente que ha estado guardado, a ver si a este ciudadano,
a esta empresa le faltaba un DNI, a veces es simplemente esto.

Estamos trabajando con Tragsa, con las limitaciones que
tenemos y las limitaciones también que tienen ellos, pero
estamos continuamente buscando nuevas oportunidades, y si
alguno tiene alguna idea, encantado de podernos sentar después
para analizarla, pero nuestra vocación es esa.

En el tema de mediciones también... no se ha hecho y lo
vamos a hacer, la efectividad de los bonos comerciales. No se
trata, decían ustedes también aquí, de utilizar la repartidora, eso
nunca va estar en este conseller y nunca va estar en este
Gobierno. Hay que definir el alcance de todas estas ayudas, por
qué se hacen, para qué se hacen y, sobre todo, medirlas, medir
la efectividad de esa vocación por las cuales han nacido.
Estamos hablando, al final, de herramientas de gestión, que nos
ayuden a identificar en cada campaña su efectividad y que sea
precisamente para lo que se ha diseñado y la efectividad,
porque todo eso nos ayuda a definir en la siguiente
convocatoria, si tenemos que incrementarla, tenemos que
cambiarla, o tenemos que eliminarla.

Yo sé que la gota malaya del Sr. Castells va a ser la
innovación, la del Sr. Pou va a ser recordarme de dónde vengo,
y se lo digo, de dónde vengo, y lo digo con orgullo: sea
también usted esa gota malaya de recordarme de dónde vengo,
del sector privado, de patronales, porque me siento muy
orgulloso de todo eso.

Todos y seguramente usted, en su teléfono, también tiene
los mismos números que tengo yo, hable, decía que parte de la
patronal está de acuerdo con los planteamientos que salen hoy
en el periódico. Todos, todos los presidentes de todas las
patronales, no parte, todos están apoyando las medidas que
estamos haciendo.

Y también hablaba usted de la relación precariedad-
siniestralidad, pues sí, la siniestralidad es muy alta, pero no
solamente por la precariedad, eso es una causa, pero hay más
cosas: la configuración de nuestra economía, la alta
dependencia del sector servicios como tenemos y la
configuración, hace también que la siniestralidad tenga unas
características distintas a otras partes de España.

En definitiva, esto es un resumen a los comentarios que me
están haciendo. Termino con un planteamiento que hacía
también el Sr. Pou, el diálogo social, que tengo unos
planteamientos políticos en todo esto, pues evidentemente,
evidentemente que hay planteamientos políticos y que el
diálogo social va a estar siempre, y el diálogo social no es en
determinados encuentros concretos, es en el día a día. El
diálogo social es lo que estamos haciendo aquí, lo que haremos

mañana con todos ustedes que quieran llamarme para seguir
analizando el presupuesto de esta conselleria.

Y sí, mi prioridad es el trabajo Sr. Pou, por mucho que
reiteren que este conseller tiene una fijación en contra del Plan
de lucha contra la precariedad. Miren, vuelvo a decirles, la
Inspección de Trabajo siempre está ahí, va a estar, se va a
reforzar, pero lo que tenemos que hacer es hacerlo de una
forma eficiente, correcta, en la que todo el mundo vaya de la
mano, tanto empresa, como trabajador, como sector público,
sector privado. 

Ese es el resumen que les puedo hacer, y lo vuelvo a decir,
esta es la música que les he presentado, ustedes tienen la letra
y el compromiso de este conseller y de todo el equipo, que es
ejecutarlo como Dios manda, ejecutarlo con el respeto a todos
los ciudadanos que están ahí fuera, que son los que han puesto
el dinero y hacer políticas eficaces, precisamente para ellos y
para la economía.

Gracias, presidenta.  

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Una vegada acabat el debat,
volem agrair una altra vegada la presència del Sr. Conseller
d’Empresa, Ocupació i Energia, així com a tots els seus
acompanyants.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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